
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فراجا در جلسه 
بررسی عملکردی مرحله دوازدهم طرح آرامش در 
شهر اظهار داشت: طرح برخورد با خرده فروشان 
مواد مخدر و جمع آوری معتادان متجاهر بی وقفه 
و با تمام توان در سراسر کشور، در حال اجراست.

به گزارش ایســنا، بنابر اعلام خبرگزاری پلیس، 
ســردار ایرج کاکاوند - رئیس پلیــس مبارزه با 
مواد مخدر فراجا در جلســه بررسی عملکردی  
اجرای مرحله دوازدهم طرح آرامش در شــهر، 
ضمن قدردانی از  اهتمام تمــام رده های پلیس 
در اجرای موفق مراحل قبلی طرح، اظهار داشت: 
طرح برخورد با خرده فروشان مواد مخدر و جمع 
آوری معتادان متجاهر کــه از مطالبات به حق و 
اصلی شهروندان سراسر کشــور می باشد، هیچ 

گاه تعطیل بردار نبوده و این طرح با هدف افزایش 
رضایتمندی شــهروندان به عنوان سرمایه های 
اجتماعی پلیس، بی وقفه و با تمام توان در حال 

اجراست.
وی در ادامه به تشــریح جزییات اجرای مرحله 
دوازدهم اجرای طرح آرامش در شــهر پرداخت 
و خاطر نشان ساخت: در راستای کاهش دغدغه 
شهروندان و نیز پاکســازی چهره شهرها از لوث 
معتادان متجاهر، دوازدهمیــن مرحله از طرح 
آرامش در شــهر با بهره گیری از تمــام توان و 
ظرفیت های درون و برون سازمانی اجرا گردید؛ 
بدون تردید برهم زدن امنیت و آرامش شهروندان 
خط قرمز پلیس بوده و پلیس با مخلان امنیت، با 

قاطعیت برخورد می کند.

رییس پلیس مبارزه با مواد مخدر در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به ضرورت مطالبه گری 
و حساس سازی ســایر نهادها و دســتگاه های 
متولی بویژه دستگاه قضایی، به منظور همراهی 
و همکاری با رده های انتظامی در عرصه مقابله با 
این پدیده شوم، بر استفاده حداکثری از ظرفیت 
های موجود تاکید کرد و افزود: در حوزه مقابله با 
مواد مخدر، موفقیت زمانی حاصل می شــود که 
سایر دســتگاه ها و نهادهای مسئول ضمن هم 
افزایی و تشریک مســاعی با انتظامی کشور که 
انصافاً درک جامع و کاملی در حوزه مبارزه با مواد 
مخدر را دارد، با افزایش هماهنگی بین بخشی و با 
تمام توان و ظرفیت پای کار آمده و با این مجموعه 

پرتلاش و ایثارگر همراه و هم ساز گردند.

استاندار تهران بر ضرورت حل مشکلات با حضور 
میدانی در شهرســتانها تأکید کرد و با بیان اینکه 
چالش آب موضوع فوق بحرانی استان تهران است، 
درباره اتمام پروژه های اســتان تهران گفت: برای 
اتمام پروژه های بر زمین مانده نیازمند جذب منابع 
و اعتبارات ملی هستیم. همچنین با کمبود ۱۳ هزار 
کلاس درس در استان تهران مواجه هستیم و در 
سرانه آموزشی نیز با میانگین ایده آل کشوری سه 

متر فاصله داریم.
به گزارش ایسنا، محمدصادق معتمدیان در نشست 
صمیمی با مجمع نمایندگان استان تهران که در 
محل سالن جلسات استانداری تهران برگزار شد، 
مشکلات تهران را مشکلات انباشت شده چند دهه 
دانست و اظهار کرد: حل این مشکلات، نیاز به عزم 

ملی دارد.  
معتمدیان با بیان اینکه استانداری و مجموعه دولت 
به تنهایی نمی توانند مشکلات را حل کنند، گفت: 
استان تهران با ابر چالش هایی مواجه است که نیاز 
به توجه و عزم ملی دارد و ظرفیت منحصر به فرد ۳۶ 
نفری مجمع نمایندگان این استان راهگشای بسیار 
خوبی برای حل مســائل کلان پایتخت محسوب 

می شود.
استاندار تهران چالش آب را موضوع فوق بحرانی 
استان دانســت و عنوان کرد: باید برای جمعیت 
تهران فکر جدی صورت گیــرد و همه ظرفیت ها 
پای کار بیایند، برداشت های بی رویه از سفره های 
آب زیرزمینی ســبب تداخل حریم چاه ها شده و 
اســتان تهران با جمعیتی حدود ۱۵ میلیون نفر و 

تراکم جمعیتی حدود ۱۹ برابر کل کشور، با چالش 
جدی فرونشست زمین مواجه است، فرونشستی 
که سالانه بین ۱۲ تا ۲۵ سانتی متر است و در برخی 
مناطق کشور از جمله تهران شاهد ۳۶ سانتی متر 
فرونشست هستیم، لذا باید به طرح های آب شرب 

به عنوان نیاز اساسی نگاه کنیم.  
وی با بیان اینکه منابع استان تهران برای برنامه ریزی 
کافی نیست و نیازمند تأمین منابع مالی هستیم، 
گفت: از نمایندگان می خواهیم سه چالش و موضوع 
مهم استان را احصا کنند که بتوانیم با دریافت مصوبه 

به حل آنها در دولت بپردازیم.
معتمدیان درباره تأمین منابع مالی استان تهران 
عنوان کرد: ۸۰ درصــد از اعتبارات به وزارتخانه ها 
و ۲۰ درصد در اختیار اســتان قرار دارد که کافی 
نیست و پروژه های ناتمام نیازمند اعتبارات است و 
از مجمع نمایندگان می خواهیم برای رضایت مندی 
مردم تلاش کنند تا اعتبار لازم جذب شــود، باید 
وزارتخانه ها را موظف شوند که از ۸۰ درصد اعتبارات 
برای تأمین اعتبارات پروژه های استانی هزینه کنند و 
در همین خصوص اگر مجمع نمایندگان، معاونین و 
استاندار به صورت منسجم به دنبال جذب اعتبارات 

ملی باشند، اثرگذار خواهند بود.
استاندار تهران با تأکید بر ضرورت توسعه متوازن 
در اســتان عنوان کرد: لازمه توسعه متوازن، ریل 
گذاری های صحیح اســت، در این زمینه باید به 
سمتی حرکت کنیم که از ســایر منابع مثل اوراق 

مشارکت اسلامی بهره مند شویم.
وی یکی از ملاک های مهــم در ماندگاری مدیران 

را ارزیابی توانایی آنــان در جذب منابع و اعتبارات 
ملی مطرح کرد و گفت: در استانداری تهران روحیه 
کار روزمرگی نخواهیم داشت و نیاز به تحول و کار 
جهادی و شــبانه روزی داریم، در انتصابات افراد 
توانمند و تعریف شده در چارجوب نظام  که خود را 
وقف کنند، می خواهیم و در شرایط کنونی کشور 
که بر روی مردم فشار وجود دارد، مدیران در استان 
تهران تعطیلی نخواهند داشت و در تیم کنونی، کار 

شبانه روزی ملاک است.
اســتاندار تهران در خصوص اسکان فرمانداران در 
محل خدمت نیز اظهار کرد: هیچ تعارفی نداریم، 
فرماندار باید با حضور شبانه روزی در محل خدمت 
حاضر و در کنار مردم باشــد، معیار در انتصابات، 
کارآمدی، تعهد و تخصص است ، اجازه نمی دهیم 
حاشیه ها بر متن غلبه پیدا کنند و از ظرفیت های 
تخصصی استفاده می کنیم، تهران با وجود منابع 
انسانی مناسب و ظرفیت نخبگانی، نیازی به آوردن 
نیرو از سایر نقاط ندارد و ان شاءالله با مشورت و هم 
اندیشی نیروهایی کارآمد و متخصص و با انگیزه را به 

کار خواهیم گرفت.
وی افزود: ما مجری هســتیم و مشکل ما برنامه و 
قانون عزم اجرا نیســت، با استقرار تیم ها و مسئله 
شناسی مناســب، برای هر شهرستان یک نقشه 
راه چهار ساله تعیین می کنیم و به دنبال کارهای 
نمایشــی و وعده دادن های غیرعملیاتی نیستیم، 
ضمن احصای مشــکلات مردم ، همه موارد را به 
صورت تخصصی و با ارائه برنامه و بودجه و تأمین 

منابع بررسی می کنیم.

کمبود ۱۳ هزار کلاس درس در استان تهرانطرح »آرامش در شهر« بی وقفه در حال اجراست
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وزیر امور اقتصاد و دارایی:

مانعی برای عرضه 
خودرو در بورس نیست

خریداران در بازار سکه 
احتیاط کنند

رایزنی برای حل مشکل 
تخصیص تسهیلات مسکن

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله
رکود 

در بازار خودرو

با توجه به رونــد موجود و 
مسائل و حواشــی  واردات 
خودرو بعید اســت شاهد 
اتفاق خاصی در بازار خودرو 
باشیم. اما به هر حال اگر تعدادی خودرو وارد شود 
می تواند روی بازار تأثیرگذار باشد. اگر به هر طریقی 
واردات آزاد شود و تعدادی خودرو وارد ایران شود 
و تحویل مشتری داده شــود بیشتر روی قیمت 
خودروهای دست دوم خارجی تأثیرگذار خواهد 
بود. دولت چهاردهم باید در زمینه واردات خودرو 
رویه ای متفاوت از دولت قبل را در پیش بگیرد زیرا 
واردات بی نظم و بی هدف خودروی خارجی مشکل 

ساز خواهد شد. اکنون...

  بابک صدرایی، کارشناس 
خودرو 
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رئیس مرکز ملی فضای مجازی اعلام کرد:

رفع مشکلات 
حوزه اقتصاد  دیجیتال 

سیاست جدید ارزی بانک مرکزی اعلام شد

حذف تعدد نرخ در بازار ارز
صفحه3

صفحه3

ساماندهی  واردات  خودرو 
مناطق آزاد:   مصوبه   واردات   خودرو   اصلاح   می شود

دبیر شورای عالی فضای مجازی با بیان اینکه بسیاری 
از مشــکلات با پیگیری مرکز ملی فضای مجازی و 
همکاری خوب دولت در حال پیگیری و حل شدن 
است، ابراز امیدواری کرد به زودی شاهد رفع بسیاری 
مشکلات در حوزه اقتصاد دیجیتال خواهیم بود و 
در این مسیر، حتما از نظرات و دیدگاه های بخش 
خصوصی استفاده خواهد شد. به گزارش مرکز ملی 
فضای مجازی، »ســید محمد امین آقامیری« در 
نشست با اعضای کمیسیون های سازمان نظام صنفی 
رایانه ای کشور )نصر( گفت: در کشور سازوکارهای 
مختلفی داریم که کسب و کارها درگیر آن هستند 
و مرکز ملی فضای مجازی ارتباط نزدیکی با بخش 
خصوصی برقرار کرده تا مســائل و مشــکلات این 
بخش برطرف شود. اکنون با ســایر نهادها در حال 
تعامل و همکاری برای تسریع در این امور هستیم و 
امیدواریم تغییر جدی در این حوزه اتفاق بیفتد. وی با 
اشاره به اینکه معاونت علمی ریاست جمهوری نقش 
پدافند کسب و کارها را ایفا خواهد کرد، افزود: مسئله، 
پیچیده تر از مسائل مرسوم است و در حوزه کسب 
و کارهای اقتصاد دیجیتال عــلاوه بر رقابت بخش 
خصوصی و دولتی شــاهد رقابت بخش خصوصی 
سنتی با دیجیتال هستیم. آقامیری تاکید کرد: این 
مهم، پیچیدگی را برای حل این موضوع زیاد کرده و 
وظیفه تنظیم گر این است که سهم بازار را مدیریت 
کند و فشار را کاهش دهد ولی هنوز در کشور بلوغ 
کامل ایجاد نشده و این چالش جدی است و بیشتر 
از این که در کشــور برای تحقق آن نیاز به سیاست 
گذاری وجود داشته باشــد، نیاز به گفتمان سازی 
است. رئیس مرکز ملی فضای مجازی با اشاره به اینکه 
در مسائل مختلف مثل رمزارزها که جدید است، نیاز 
به آگاهی و شناخت بیشتر وجود دارد، تصریح کرد: به 
دلیل ناآشنایی با موضوعات حوزه فضای مجازی نیاز 

است که همه با هم گفتمان سازی...

فراخوان مناقصه همراه با ارزیابی کیفی
نوبت اول

شرکت پالایش نفت آبادان در نظر دارد مناقصه مشروحه ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت برگزار نماید، کلیه مراحل برگزاری 
 تشریفات مناقصه از دریافت اسناد ارزیابی کیفی و ســایر مراحل بعدی مناقصه از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس 

WWW.SETADIRAN.IR انجام خواهد شد. 

شــماره مناقصــه در ردیف
دستگاه مناقصه گزار

مبلغ تضمین شرکت موضوعشماره تقاضاشماره مناقصه در سامانه ستاد
در مناقصه به ریال

برنامه زمان بندی مراحل مناقصه

G06 HEAT/0211500002-90-4۰۳/۱۰۳۲۰۰۳۰۹۲۱7۹۰۰۰۵۳۸38/ک۱
 EXCHANGER

TUBE

الف- مهلت دریافت اسناد ارزیابی کیفی از سامانه ۳/۶۳۰/۰۰۰/۰۰۰
ستاد از تاریخ ۱4۰۳/۰۸/۱۲ لغایت ۱4۰۳/۰۸/۲۲

ب-آخرین  مهلت ارائه و بارگذاری اسناد ارزیابی 
کیفی توسط مناقصه گران: مورخ ۱4۰۳/۰۹/۰۶

روابط عمـومي – شرکت پالایش نفت آبادان
شناسه آگهی ۱۸۱۵۹۵۹

 )تجدید آگهی ارزیابی کیفی 03-61( 
)سرویس نگهداشت و پشتیبانی سخت افزاری و نرم افزاری سیستم های رایانه ای و سامانه های شرکت گاز استان کرمان(

شرکت گاز استان کرمان در نظر دارد فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاری مناقصه )سرویس نگهداشت و پشتیبانی سخت افزاری و نرم افزاری سیستم های رایانه ای و سامانه های شرکت گاز استان 
کرمان( به شماره ۲۰۰۳۰۹۳۱۶4۰۰۰۰۹۰ از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری فراخوان ارزیابی کیفی از دریافت و تحویل اسناد استعلام ارزیابی کیفی  تا 

ارسال دعوتنامه جهت سایر مراحل مناقصه، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد لازم است مناقصه گران درصورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت 
نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

تاریخ انتشار فراخوان در سامانه تاریخ  ۱4۰۳/۰۸/۱۲می باشد. 
اطلاعات و اسناد مناقصه عمومی پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه از طریق سامانه ستاد به مناقصه گران ارسال خواهد شد. 

مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی : ۱4۰۳/۰۸/۲۰
 مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزیابی کیفی :۱4۰۳/۰۹/۰4

شرکت گاز استان کرمان واقع در بلوار ۲۲ بهمن - حد فاصل سه راه ادیب با چهار راه  شعبانیه شماره تماس: ۳۱۳۲۶۰۰۰-۰۳4 شماره فکس:۰۳4-۳۳۲۳۹۶۶۱ 
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت نجام مراحل عضویت در سامانه:

مرکز تماس: ۰۲۱-4۱۹۳4
دفتر ثبت نام: ۸۸۹۶۹7۳7 و ۸۵۱۹۳7۶۸

۲۰۰۳۰۹۳۱۶4۰۰۰۰۹۰کد فراخوان۱4۰۳/۰۸/۱۲تاریخ چاپ نوبت اول۳۶۵مدت زمان اجرا)روز(
۲/۵۵۰/۰۰۰/۰۰۰مبلغ تضمین)ریال(۱4۰۳/۰۸/۱۳تاریخ چاپ نوبت دومیکتعداد مرحله

شناسه آگهی ۱۸۱۶۹۲۸
روابط عمومی شرکت گاز استان کرمان

نوبت اول

آگهي فراخوان مناقصه عمومي یک مرحله ای 
شرکت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد خدمات مورد نیاز خود را با شرایط ذیل از طریق برگزاری مناقصة عمومي یک مرحله ای در سامانه تدارکات الکترونیک دولت 

)سامانه ستاد ایران( تامین نماید :

  ۲۰۰۳۰۹۶۶۸۳۰۰۰۰۵۳ شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران

مناقصة شمارة 7۰۵۵ شماره مناقصه

انجام خدمات حمل و نقل سبک ، نیمه سنگین و سنگین پالایشگاه هفتم شرکت مجتمع گاز پارس جنوبي شرح مختصر خدمات درخواستي

مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کاربه میزان ۰۰۰,۰۰۰,4۲۰,۲۶ مي باشد. مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار )جهت شرکت های تایید صلاحیت شده(

تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار بصورت یکي از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین شماره ۱۲۳4۲۰۲/ت۵۰۶۵۹ ه مورخ ۹4/۰۹/۲۲ هیات وزیران مي باشد.  نوع تضمین شرکت درفرایند ارجاع کار

۶۹۰,۵4۱,۰۲۰,۲4۰   )ششصد و نود میلیارد و پانصد و چهل و یک میلیون و بیست هزار و دویست و چهل( ریال مبلغ برآوردي مناقصه

۵ روز پس از درج نوبت دوم آگهي روزنامه آخرین مهلت دریافت اسناد ارزیابي کیفي  در سامانه ستاد

حداکثر ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دریافت اسناد می باشد. آخرین مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزیابي کیفي )رزومه( در سامانه ستاد 

متعاقبا" به شرکت های تایید صلاحیت شده از طریق سامانه ستاد ایران اعلام می شود. آخرین مهلت بارگذاری پیشنهادات مالی در سامانه ستاد و زمان گشایش پیشنهاد ها 

 استان بوشهر، عسلویه، منطقة ویژة اقتصادي انرژي پارس، شرکت مجتمع گاز پارس جنوبي، پالایشگاه هفتم، ساختمان اداری 
و پشتیبانی )گالري(، اداره امور حقوقی و پیمان ها تلفن: ۹۲- ۰77-۳۱۳۱-۱۰۹۱

آدرس و تلفن مناقصه گزار

نوبت اول

مناقصه گران مي توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت WWW.SETADIRAN.IR مراجعه و یا با شماره تلفن ۰77۳۱۳۱۱۰۹۶ تماس حاصل فرمایند  . 
روابط عمومي شرکت مجتمع گاز پارس جنوبي شناسه آگهی ۱۸۱۶۸۵۱



اقتصاد2
ایران

خریداران در بازار سکه احتیاط کنند
سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران گفت: 
وضعیت بازار سکه و طلا به شدت حبابی است 
و خریدارانی که قصــد ورود به ایــن بازار را 

داشته، باید احتیاط کنند.
اصغر بالســینی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره 
به افزایش اخیر قیمت ســکه طلا و بیشــتر 
شدن حباب سکه و طلا گفت: امروز مهم ترین 
عامل افزایش قیمت نرخ سکه در بازار ایران، 
تلاطم های بسیار شدیدی است که در قیمت 
اونس جهانی طلا رخ داده است. به طوری که 
امروز قیمت اونس جهانی طلا، دو هزار و ۷۷۸ 
دلار است که نشــان از افزایش بیش از ۸۰۰ 
دلاری در یک سال گذشــته دارد. به عبارتی 
در یک سال گذشته قیمت اونس جهانی طلا 

حدود ۴۰ درصد افزایش داشته است.  
وی به تاثیر افزایش قیمت اونس جهانی طلا 
در بازار ایران اشاره و بیان داشت: این مسائل 
ناشی از ناامنی های شــدید موجود در حوزه 
اقتصاد جهانی، مسائل بین الملل و ریسک های 
سیاسی امنیتی در مناطق مختلف است که در 
نهایت باعث شد اونس جهانی به شدت شاهد 
افزایش قیمت و جهش باشد و زمانی که قیمت 
اونس طلا با این شدت افزایش پیدا کند، بی 
شک آثار آن نیز بر بازار طلا و سکه در داخل 
کشور اثر گذار خواهد بود که یکی از این آثار به 

افزایش حباب سکه مربوط می شود.
سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران افزود: 
حباب سکه به معنای فاصله میان ارزش روز و 
قیمت روز سکه، منهای ارزش ذاتی یا ارزش 
طلایی که در ضرب سکه مورد استفاده قرار 
می گیرد، اســت. این تلاطم ها باعث شده که 
حباب بالایی در قیمت روز انواع ســکه ایجاد 
شود، به طوری که به تاریخ امروز، پنج شنبه 
۱۰ آبان ماه، حباب سکه امامی ۸.۶ میلیون 
تومان و معادل ۱۶ درصد، حباب ســکه بهار 
آزادی چهار میلیون تومان و معادل هشــت 
درصد، حباب نیم ســکه ۵.۷ میلیون تومان 
و معــادل ۲۰ درصد و حباب ربع ســکه ۶.۹ 

میلیون تومان و معادل ۳۸ درصد است.
بالســینی ادامه داد: به عبــارت دیگر، امروز 
قیمت روز ربع ســکه بهار آزادی، ۳۸ درصد 
بیش تر از ارزش ذاتی و میزان طلایی اســت 
که در ضرب این سکه به کار رفته است که به 
اصطلاح به آن حباب گفته می شود.  بنابراین 
بیش ترین حباب ســکه در ربع ســکه وجود 
دارد و علت آن به قیمت پایین تر این ســکه 
نسبت به قیمت انواع دیگر سکه و همچنین 
تقاضای بیشتر برای خرید و معامله این سکه 

باز می گردد.
وی ضمن اشاره به تلاش مرکز مبادله در جهت 
تامین نیاز و تقاضای موجــود در بازار خاطر 
نشــان کرد: به همین دلیل است که در مرکز 
مبادله و از آنجایی کــه بیش ترین حباب در 
ربع سکه وجود دارد، تلاش شده تا بیشترین 
تخصیص ســکه در بخش ربع سکه باشد و بر 
این اساس در مجموع ۲۸ جلسه حراج سکه 
برگزار شده در مرکز مبادله، در مجموع بیش 
از ۴۱۲ هزار قطعه انواع سکه تخصیص یافته 
که بیش از ۲۰۰ هــزار قطعه تخصیص یافته 

مربوط به بخش ربع سکه بوده است.  
ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طــلای ایران 
گفت: شــرایطی که بازار به اصطلاح حبابی 
است، خریدارانی که قصد ورود به بازار سکه 
را داشته، باید به شدت مراقب بوده و با دقت 
کافی وارد شــوند؛ چراکه به همــان میزانی 
که روند افزایش حباب، شــکل می گیرد، به 
همان نسبت نیز احتمال ســقوط و کاهش 
این حباب وجود دارد.  برای مثال در حالی که 
امروز حباب ســکه امامی حدود ۸.۶ میلیون 
تومان است، در هفته های گذشته حباب این 
نوع ســکه در مقاطعی به حدود ۱۳ میلیون 
تومان نیز رســید.  بــه همین دلیــل مردم 
باید به شــدت مراقب باشــند تا در شرایطی 
 که وضعیت بــازار متلاطم به نظر میرســد، 

متضرر نشوند.  
بالسینی در ادامه با اعلام زمان برگزاری پنج 
جلســه حراج  در مرکز مبادله در هفته آینده 
گفت: در هفته پیش رو، پنج جلســه حراج، 
شامل سه جلسه حراج سکه در روزهای شنبه، 
دوشنبه و چهارشنبه و دو جلسه حراج شمش 
طلا در روزهای یک شنبه و سه شنبه برگزار 
می شود که شیوه نامه آن در تارنمای رسمی 
مرکز مبادله به آدرس www.ice.ir منتشر 
می شود و متقاضیان شرکت در این حراج ها 
می توانند با مراجعه به ایــن تارنما و مطالعه 

شیوه نامه مربوطه در حراج ها شرکت کنند.

خبر

رئیس  کل بانک مرکزی گفت: 
سیاست ارزی بانک مرکزی در 
حال حاضر این است که نرخ 
ارز نیما متناسب با متغیرهای 
بنیادین اقتصادی تغییر کند. 
سامانه بازار ارز توافقی نیز که هم اکنون بصورت آزمایشی 
فعالیت می کند بزودی وارد فاز عملیاتی می شــود. به 
گزارش تسنیم، محمدرضا فرزین در صبحانه کاری با 
اعضای مجمع کارآفرینان کشور ضمن تشریح سیاست 
جدید ارزی بانک مرکزی گفت: سامانه بازار ارز توافقی در 
بانک مرکزی با بهره گیری از بهترین متخصصان فناوری 
 اطلاعات در کشور در یک سال گذشته  ایجاد و راه اندازی 

شده است.
وی افزود: آنچه هم اکنون در قالب ارز توافقی در جریان 
است حاصل توافق میان دو نفر است که با چانه زنی به 
توافق می رسند ولی در ســامانه طراحی شده در بازار، 
حراج صورت می گیرد و نرخ تعیین می  شود؛ تلاش بانک 
مرکزی نیز براین است که " بازار نیما به بازار ارز توافقی 
منتقل شود " و نرخ نیز در این بازار تعیین شود. رئیس کل 
بانک مرکزی تاکید کرد: نرخ ارز در بازار توافقی بر اساس 
مکانیزم عرضه و تقاضا شکل می  گیرد و بانک مرکزی هم 
بخشی از ارز خود را در آنجا عرضه خواهد کرد و تلاش می  

کنیم تا نرخ در یک کانال حرکت کند.
فرزین با بیان اینکه با شروع به کار سامانه بازار ارز توافقی 
امکان مبادلــه ارز برای تمام فعــالان اقتصادی فراهم 
می شود افزود: بانک مرکزی نقش ناظر را در این بازار ایفا 
خواهد کرد و تنها در صورت نیاز، اقدامات سیاستی خود 
را با ورود به بازار به عنوان عرضه کننده ارز در این بازار اجرا 
خواهد کرد. وی چارچوب سیاست گذاری نرخ ارز را نرخ 
ارز شناور عنوان و تاکید کرد: نرخ شناور به معنای رها 
شدگی در بازار ارز نیست و در همه کشورها بانک مرکزی 
با استفاده از ابزارهای اقتصادی به کنترل و مدیریت نرخ 
ارز شناور مبادرت می کنند و ما نیز از این قضیه مستثنا 
نخواهیم بود.  رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر ایجاد 
ثبات بخشــی و حذف تعدد نرخ ها در بازار ارز تصریح 
کرد: زمانی که اصلاحات در سیاست های ارزی را آغاز 
کردیم بیش از ۸ نرخ ارز در کشور وجود داشت و تلاش 
شد که با کاهش تعداد نرخ ها از ایجاد رانت و تشویش در 
اقتصاد کشور جلوگیری شود. فرزین هدف از  ابلاغ نرخ 
ارز ۲۸۵۰۰ تومانی را  آرامش بخشی به بازارها برشمرد 
و گفت: زمانی این نرخ  اعلام شد نااطمینانی در بازارها به 
اوج رسیده بود و باید نرخی تعیین می شد که تولیدکننده 
بتواند فعالیت اقتصادی خود را با برنامه ریزی انجام دهد. 
رئیس کل بانک مرکزی هدف از شکل گیری مرکز مبادله 
ارز و طلا را ایجاد مرکزی برای مرجعیت در نرخ ارز، مبادله 
ارز صادرکنندگان و واردکنندگان عنوان کرد و افزود: این 
مرکز ضمن رفع نیازهای متقاضیان به عنوان مرجعی 
برای تعیین نرخ ارز شناخته می شود. همچنین تعدیلات 
صورت گرفته در نرخ ارز در  این مرکز منطبق با واقعیت 
 های اقتصادی، امکان پیش بینی پذیری روند متغیرهای 

کلان را برای فعالان فراهم کرده است. 

عرضه 50 درصد کل ارز در سامانه نیما
فرزین با بیان اینکه در حــال حاضر نیمی از کل عرضه 
ارز در تالار نیما عرضه می شــود افزود: هم اکنون تنها 
پتروشیمی ها و پالایشی  ها، ارز خود را در سامانه نیما 
عرضه می کنند و البته نرخ خوراک  آنها نیز بر اساس نرخ 
نیما تعیین می شــود و ارز هیچ صنعت دیگری در نیما 
عرضه نمی شود؛ حتی عرضه ارز صنایع فولادی هم به 
دلیل بروز اشکال در صادرات از سامانه نیما حذف و به 
بازار توافقی منتقل شد. رئیس کل بانک مرکزی با بیان 
اینکه هم اکنون ۴۰ درصد ارز نیز در بازار ارز توافقی بین 
واردکننده و صادرکننده ارزش گذاری می شود گفت: در 
این قالب، صادرکنندگان ارز خود را با نرخ توافقی عرضه 
می کنند و حتی به تولیدکنندگان صادرکننده نیز اجازه 
داده شده اســت تا واردات اقلام مورد نیاز خود را از این 
محل انجام دهند که این اقدام با هدف حذف بروکراسی 
های زائد در فرایند تامین ارز انجام شد و تنها محدودیت 
اعمال شده در این زمینه، ممنوعیت جابجایی منابع ارزی 
بین صنایع مختلف بود که این تصمیم با هدف عدالت 

تامین ارز در صنایع مختلف اتخاذ شد.

ایجاد مرکز پاسخگویی به مشکلات ارزی 
فرزین با اشاره به برخی انتقادات در زمینه ضرورت وجود 
یک مرکز متمرکز برای پاســخگویی به سوالات ارزی 
و پیگیری امور برای فعالان اقتصــادی در حوزه ارزی 
گفت: قرار شده اســت به زودی در محل مرکز مبادله 
ارز وطلا محلی برای پاسخگویی به فعالان اقتصادی با 
حضور نمایندگان بانک مرکزی ، وزارت جهاد کشاورزی 
، وزارت صمت و وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی 
ایجاد شود و فعالان اقتصادی به منظور پیگیری مسائل و 
مشکلات خود در حوزه ارزی به صورت حضوری و آنلاین 

به این مرکز مراجعه کنند تا مشکلات خود را رفع کنند.
رئیس  کل بانــک مرکزی همچنین ضمن اســتقبال از 
پیشنهاد مجمع کارآفرینان برای برگزاری جلسات دوره ای 
با بانک مرکزی به منظور پیگیری و بررســی مشکلات 
فعالان اقتصادی، خواستار تشکیل کارگروه مشترکی برای 
این منظور میان نمایندگان کارآفرینان و بانک مرکزی شد 
تا بستر لازم برای برگزاری جلسه مشترک به صورت هر 

شش ماه یکبار فراهم شود. رئیس هیات عالی بانک مرکزی 
در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه در سال های 
اخیر با اجرای سیاســت تثبیت با وجود بروز تنش های 
نظامی- امنیتی نوسانات نرخ ارز بخوبی مدیریت شد گفت: 
بروز تنش های سیاسی و نظامی در ماه های اخیر ایجاد 
ثبات در بازار ارز را دشوار کرده بود ولی با علیه بر مشکلات 

همچنان شاهد ثبات در بازار ارز هستیم.

کاهش 20 درصدی تورم و کنترل نرخ رشد 
نقدینگی 

رئیس کل بانک مرکزی همچنین با اشاره به کنترل تورم 
و کاهش ۲۰ درصدی آن در یک سال و نیم گذشته، سه 
اصل مهم مهار تورم و نقدینگی، ایجاد تعادل در بازار ارز 
و پیش بینی پذیر کردن اقتصــاد برای فعالان تولیدی 
و تجاری را از اهم برنامه های بانک مرکزی برشــمرد و 
گفت: تشــدید بی ثباتی در دوره ای، موجب شده بود تا 
تورم مصرف کننده به ۵۵ درصــد و تورم تولید کننده 
تا ۱۰۳ درصد هم برســد اما با اجرای برنامه های بانک 
مرکزی، تورم در یک سال ونیم گذشته ۲۰ درصد کاهش 
یافت و اکنون نیز تورم نقطه به نقطه مصرف کننده طبق 
محاســبات بانک مرکزی در کانال ۳۴.۵ درصد و تورم 
سالانه بعد از چندین ســال در مهرماه امسال به حدود 
۳۸ درصد رسید. وی افزود: تورم تولیدکننده نیز با طی 
کردن روندی نزولی به ۲۵ درصد کاهش یافته اســت و 
این شاخص های تاثیرگذار اقتصادی به روند بلندمدت 
بازگشــت. رئیس هیات عالی بانک مرکزی در تشریح 
برنامه این بانک برای کنترل رشد نقدینگی نیز گفت: نرخ 
رشد نقدینگی در مقاطعی به بیش از ۴۰ درصد افزایش 
یافته بود و به عنوان یکی از عوامل بروز تورم چاره ای جز 
کنترل رشد نقدینگی و بازگرداندن آن به روند بلندمدت 

وجود نداشت.
وی افزود: در پایان ســال ۱۴۰۲ نرخ رشد نقدینگی  به 
۲۴.۲ درصد رسید و برنامه ما حفظ این روند در کانال 
کمتر از ۲۵ درصد اســت هر چند درماه های اخیر به 
دلایلی کمی رشد نقدینگی از میزان هدفگذاری شده 
فراتر رفت چراکه در کنترل نرخ رشد نقدینگی باید به 
گونه ای عمل شود که انسداد مالی برای بنگاه های تولیدی 

ایجاد نشود اما تلاش بانک مرکزی کنترل رشد نقدینگی 
در محدوده هدف تعیین شده امسال است. رئیس  کل 
بانک مرکزی همچنین در خصوص برنامه بانک مرکزی 
برای تسریع در اصلاح شبکه بانکی کشور گفت: برنامه 
بانک مرکزی سوق دادن بانک  ها به سمت تخصصی شدن 
و تفکیک بانک ها براساس حوزه فعالیت های تخصصی 
است و بانک ها باید براســاس گروه هدف و مشتریان و 
حوزه فعالیت، طبقه بندی شوند؛ برنامه بانک مرکزی در 
این زمینه ایجاد بانک های تخصصی تجاری، توسعه ای و 

جامع، آفشور و... با اساسنامه متفاوت است.

برنامه اصلاحی برای 8 بانک
وی افزود: در حال حاضر تمام بانک های کشور یک نوع 
فعالیت انجام می دهند و این باعث ایجاد رقابت ناسالم 
در بین آنها شده اســت و ادامه این روند به نفع بانک ها 
و اقتصاد کشور نیست لذا با ایجاد بانک های تخصصی 
با نوع فعالیت های متفاوت که هر نــوع بانک در حوزه 
فعالیت خود با بانک های همنوع خود رقابت می کند، این 
مسئله را حل خواهیم کنیم.  فرزین در خصوص اخرین 
وضعیت بانک های ناتراز کشور نیز گفت: ۸ بانک به لحاظ 
شاخص های نظارتی در وضعیت مناسبی نیستند و به 
آنها، برنامه اصلاحی ارائه شده است که با اقدامات موردنیاز 

به سمت انطباق با شاخص های نظارتی حرکت کنند. 
رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به بار تامین مالی ۹۰ 
درصدی اقتصاد کشور که بر عهده بانک هاست، گفت: 
این موضوع باعث فشار مضاعف به منابع مالی بانک های 
می شود. سیاستگذاری در کشور باید به سمتی حرکت 
کند که سایر بخش ها مانند بازار سرمایه نیز نقش خود 
را تامین مالی ایفا کنند و ایجاد تسهیلات تکلیفی فراتر از 
توان شبکه بانکی پرهیز شود. فشار بیش از حد در تامین 
مالی بر شبکه بانکی منجر به بروز مشکلاتی اعم از ناترازی 
در منابع و مصارف شبکه بانکی شده است و این موضوع به 
سیاست های ثبات مالی نیز ممکن است آسیب وارد کند. 

منابع مالی بانک ها برای رشــد 8 درصدی 
پاسخگو نیست

فرزین در ادامه این نشســت بزرگترین مسئله در تحقق 
رشد اقتصادی کشــور را موضوع تامین مالی برشمرد و از 
کارآفرینان خواست تا با حضور در کشورهای همسایه به 
ویژه حوزه خلیج فارس از فرصت های جذب سرمایه گذاری 
استفاده کنند . وی افزود: برای تامین مالی رشد اقتصادی 
۸ درصدی تنها اتکا به منابع مالی بانک ها و داخل کشور 
پاسخگو نیست و باید تامین مالی خارجی در دستورکار قرار 
گیرد و در این راستا کشورهای همسایه با توجه به منابع 
پس  انداز ارزی می توانند فرصت مناسبی برای تامین مالی 

در اختیار پروژه های اقتصادی کشور قرار دهد.
رئیس کل بانک مرکزی از طراحی و پیش بینی یک خط 
اعتباری ویژه برای تامین مالی صنایع پیشران و صنایع 
کوچک و متوسط خبر داد و گفت: این طرح، پس از نهایی 
شدن عملیاتی می شود تا صنایع پیشران از منابع لازم 
برای تقویت تولید و رشد اقتصادی کشور برخوردار باشند 
این طرح هنوز نهایی نشده است که در فرایند نهایی شدن 

ان حتما نظرات کارآفرینان نیز اخذ خواهد شد.

سیاست جدید ارزی بانک مرکزی اعلام شد

حذف تعدد نرخ در بازار ارز

وزیر امور اقتصاد و دارایی:
مانعی برای عرضــه خودرو در 

بورس نیست
وزیر امور اقتصاد و دارایی گفت: اگر وزارت صنعت، 
معدن و تجارت برای عرضه خودرو در بورس کالا 
اعلام آمادگی کند، از نظر ما و سازمان بورس مانعی 
برای این کار وجود ندارد. به گزارش مهر، عبدالناصر 
همتی وزیر امور اقتصاد و دارایی در رابطه با عرضه 
خودرو در بورس کالا گفت: بحث عرضه خودرو در 
بورس کالا، نیاز به هماهنگی بین سه نهاد از جمله 
ســازمان بورس، وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و شــورای رقابت دارد. وی افزود: اگر این موضوع 
نهایی شــود و آنها به توافق برســند، ما به عنوان 
وزارت اقتصاد موافق این اتفاق هستیم. همچنین 
باید زمینه و امکانات آن برای وزارت صمت فراهم 
شود. اگر وزارت صمت اعلام آمادگی کند از نظر ما 

و سازمان بورس مانعی برای این کار وجود ندارد.

فوق العاده ویژه مشاغل عمومی 
»تا ۵۰ درصد« افزایش یافت

شورای حقوق و دستمزد ســقف فوق العاده ویژه 
مشــاغل عمومی دســتگاه های اجرایی را از ۳۵ 
درصد به »تــا ۵۰ درصد« امتیــاز حقوق ثابت و 

فوق العاده های مستمر افزایش داد.
به گزارش مهر به نقل از صدا و ســیما، در هفتاد 
و هشتمین جلسه شــورای حقوق و دستمزد که 
۸ آبان ماه در این ســازمان برگزار شد، در راستای 
ایجاد عدالت در پرداخت و بهبود وضعیت معیشتی 
کارکنان شاغل در مشاغل عمومی دستگاه های 
اجرایی و افزایش رضایت شغلی آنان و نیز کاهش 
نسبی شــکاف پرداخت قانون مدیریت خدمات 
کشوری با سایر نظامات پرداخت، سقف فوق العاده 
ویژه موضوع بند )۱۰( ماده )۶۸( قانون مدیریت 
خدمات کشوری، تا ۵۰ درصد امتیاز حقوق ثابت و 

فوق العاده های مستمر تصویب شد.
دستگاه های اجرایی با رعایت سقف ۲۵ درصد از 
مشاغل مصوب دستگاه، به میزان »تا ۵۰ درصد« 
امتیاز حقوق ثابت و فوق العاده های مستمر موضوع 
فصل دهم قانون مذکور را می توانند افزایش دهند.

در این جلسه همچنین مستند به تبصره بند )ب( 
ماده )۱۸( قانون برنامه پنج ساله هفتم پیشرفت، 
به منظور بهبــود انگیزه خدمت رســانی، افزایش 
بهره وری و حفظ و نگهداشــت نیروی انسانی در 
مناطق عملیاتی گرمسیر جنوب صنعت نفت بنا به 
درخواست وزارت نفت و همچنین حفظ و نگهداشت 
نیروی انسانی خبره در سازمان حسابرسی، صرفاً 
برای کارمندان دارای شغل »حســابرس«، بنا به 
درخواست ســازمان حسابرســی، سقف خالص 
پرداختی متوســط ماهانه افراد موصوف را نسبت 
به سقف حقوق تعیین شده در بند )پ( تبصره )۱۵( 
قانون بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور تغییر و بر اساس 
مشاغل خاص، حساس و دارای شرایط خاص سقف 

حقوق را افزایش داد و تصویب کرد.

تامین مســکن کارگــران در 
اولویت است

وزیر راه خطاب به خانواده های جانباختگان معدن 
طبس گفت: تلاش می کنیم در میان اولویت های 
تامین مسکن برای جامعه، تامین مسکن کارگران 
را در جایگاه ویژه ای قرار دهیم. به گزارش ایسنا، 
فرزانه صادق در مراسم چهلمین روز جان باختن 
معدن کاران طبس، اظهار کرد: به عنوان عضوی از 
کابینه در کنار معاون اجرایی، وزیر کار و وزیر صمت 
در این مراسم حاضر شدیم که هم پیام صمیمانه 
رئیس جمهوری و هم سایر همکاران را در دولت 
به شما برســانیم. وی  افزود: پیام ما این است که 
شما را درک می کنیم و در غم تان شریک هستیم. 
همانطور که در این ۴۰ روز شما را تنها نگذاشتیم 
و همانطور که جلسه ای در  هیئت دولت نبود که 
درباره معدن کاران طبس در آن صحبتی نشود. از 

این به بعد نیز در کنار شما هستیم.
وزیر راه تاکید کرد: یکی از مهمترین مشــکلات 
خانــواده داغ دیدگان، مســکن اســت. اکثریت 
خانواده ها فاقد مســکن بودند و در این راســتا با 
خانواده هــا ارتباط برقرار شــد تا در شــهرها و 
روستاهایشان تامین مسکن انجام شود. ظرفیت 
قانونی این اقــدام وجود داشــت و خانواده های 
داغدار تحت پوشش قرار گرفتند. با مصوبه دولت و 
تسهیل گری رئیس جمهوری مسکن به خانواده ها 

تحویل داده خواهد شد.
صادق با بیان این که »تــلاش می کنیم در میان 
اولویت های تامین مســکن برای جامعه، تامین 
مسکن کارگران را در جایگاه ویژه ای قرار دهیم«، 
اظهار کرد: از صنایع، معــادن و بخش خصوصی 
می خواهیم تا برای رفع مشکل مسکن کارگران با 

دولت همکاری کنند.

خبر
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وزیــر اقتصاد گفــت: افزایــش نــرخ دلار در 
 بــازار آزاد ارتباطــی بــا نــرخ دلار در نیمــا 

ندارد.
به گزارش ایلنــا، عبدالناصر همتــی در جمع 
خبرنگاران در پاســخ به ســوال ایلنا درباره اثر 
گذاری افزایش نــرخ ارز نیمایی بــر روی نرخ 
ارز بــازار آزاد و اینکــه دلار در ســامانه نیما به 
دســتور همتی در حال افزایش قیمت اســت، 
گفت: افزایش نــرخ دلار بــازار آزاد ارتباطی به 
نیما ندارد و اگر نــرخ ارز در نیمــا هم افزایش 
 پیدا نمی کرد، نــرخ دلار در بــازار آزاد افزایش 

پیدا می کرد.
وزیــر اقتصــاد تاکید کــرد: این اظهــارات از 
ســوی کســانی مطرح می شــود که مخالف 
حذف رانت ارزی هســتند. وی گفــت: تجربه 
نشــان می دهد کــه اختــلاف نــرخ ارز تنها 
منجر به رانــت و حتــی فشــارهای تورمی و 
 ســفته بازی می شــود و به تدریج جمع آوری 

خواهد شد.
وزیــر اقتصاد در پاســخ بــه این ســوال ایلنا 
که گفته می شــود کــه دلار ۷۰ هــزار تومانی 
حاصل دســتور شــما برای افزایش نــرخ نیما 
اســت، تاکید کرد: این اظهارات کاملا اشــتباه 
است و فقط برای نگهداشــتن فاصله رانت این 
حرف ها زده می شــود. همه می دانیم شــرایط 
نیمه جنگی ایــران و انتظــارات تورمی باعث 
افزایش نــرخ ارز در بــازار شده اســت و ربطی 
به نیمــا ندارد چــرا که مــاه اول کــه نیما در 
 حال افزایش قیمــت بود نرخ ارز در بــازار آزاد

 کاهشی بود.
همتی با بیان اینکه ایجاد ارز تک نرخی نیاز به 
یکسری لوازم دارد، افزود: شرایط تحریمی باعث 
شده که از ارز ترجیحی برای کالاهای اساسی و 
دارو و تجهیزات پزشکی استفاده کنیم و این ارز 
ترجیحی همچنان ادامه خواهد داشت اما بقیه 

باید حتما تک نرخی شــود و اختــلاف نرخ  ارز 
معنایی ندارد.

همتی در پاســخ به ســوال دیگر ایلنــا درباره 
پیگیری دولت برای پیوستن به FATF و اینکه 
مجمع تشــخیص مصلحت چه تصمیمی برای 
FATF  می گیــرد، گفت: مســئول ســازمانی 
FATF وزارت اقتصاد است و ما براساس رهنمود 
رییس جمهوری موضوع را در دســت پیگیری 
داریم و براســاس منافع ملی، موضوع را پیش 
 خواهیم برد و از طریق مبــادی قانونی موضوع 

را حل می کنیم.
وزیر اقتصاد همچنین دربــاره وضعیت بانک ها 
و موسســات ناتــراز اظهار داشــت: بانک های 
ناتراز دو گروه هســتند گــروه اول بانک  دولتی 
اســت که پیگیری آن برای افزایش ســرمایه و 
پرداخت بدهی هــای دولت به ایــن بانک ها بر 
عهده وزارت اقتصاد اســت. اما پیگیری درباره 
ناترازی  بانک های بخش خصوصی بر عهده بانک 

مرکزی است.
همتــی تاکید کــرد: فعــلا برای هیــچ بانکی 
عملیات گریز اجرا نمی شود. وی درباره احتمال 
حذف ســامانه نــان در وزارت اقتصــاد ادامه 
داد: ســامانه و ستاد نان حُســن ها و اشکالاتی 
 داشــت و پس از اتمــام بررســی ها در این باره 

تصمیم می گیریم.
وزیر اقتصاد با اشــاره به بودجــه ۱۴۰۴ اظهار 
داشت: آنهایی که می گویند بودجه استقراضی 
اســت بروند به بودجه ای که امســال خودشان 
نوشته اند را ببینند که ۸۵۰ هزار میلیارد تومان 
کسری دارد. مهمترین شــاخص بودجه امسال  
شفافیت و جامعیت آن است. با ید توجه داشت 
که درآمدهای کشــور کاهش یافته و تمام این 
درآمد را نمی توان از محل فشار مالیاتی به دست 
بیاوریم اما تمهیداتی شــده که بودجه متعادلی 

داشته باشیم.

یک استاد اقتصاد دانشگاه با اشاره به ارز بریکس گفت: 
دستیابی به یکپارچگی اقتصادی و ایجاد واحد پول 
مشترک از جمله اهداف پیش روی این کشورها است. 
مهدی منصوری بیدکانی اســتاد اقتصاد دانشگاه در 
گفتگو با مهر گفت: ارز بریکــس نیاز مبرم معماری 
اقتصادی در حال توســعه و راهــکاری برای بحران 

بدهی ها است.
منصوری بیدکانی با بیان اینکه در بحبوحه چشم انداز 
جهانِ در حال تحول، کشورهای BRICS پارادایم های 
ســنتی حکمرانی اقتصادی را به چالش کشیده اند، 
گفت: این کشورها از نیاز مبرم به یک معماری مالی 
جهانی سخن می گویند که منافع و نیازهای کشورهای 
در حال توسعه، به ویژه کشورهای جنوب جهانی را بهتر 
برآورده کند. این اقتصاددان تأکید کرد که دستیابی به 
یکپارچگی اقتصادی و ایجاد واحد پول مشــترک از 

جمله اهداف پیش روی این کشورها است.
وی در ادامه افزود: به سبب وزن اقتصادی و ژئوپلیتیکی 
که ایالات متحده در سراسر جهان دارد، دلار آمریکا به 
ارزی سخت تبدیل شده اســت و امروز مبادلات در 
سلطه دلار آمریکا اســتم. در این میان سخن از یک 
ارز مستقل و بازتعریف منطقه ارزی بهینه می تواند 
وسیله ای برای کاهش آسیب پذیری کشورهای آن 

منطقه در برابر نوسانات نرخ ارز دلار باشند.
ایــن اقتصــاددان و تحلیلگر مســائل اقتصادی در 
 BRICS( مورد ارز بریکس توضیــح داد: ارز بریکس
Currency( یک ارز بین کشوری است که قرار است 
معاملات، تجارت و ســرمایه گذاری بین کشورهای 

بریکس را تسهیل کند.
استاد ســازمان های پولی بین الملل اظهار کرد: اگر 
گزارش کنفرانس تجارت و توسعه سازمان ملل متحد 
)UNCTAD( در خصــوص بدهی جهانی را مطالعه 
کنید این واقعیــت را خواهید دید کــه ۶۰ درصد از 
کشــورهای کم درآمد با تهدید قریب الوقوع بحران 
بدهی روبرو هستند، لذا تسلط دلار آمریکا در معاملات 
بین المللی و پیامدهای آن برای پویایی بدهی جهانی، 

عدم تعادل تجاری و ثبات مالی، بر اهمیت بررســی 
مدل های جایگزین همکاری و ادغام اقتصادی تأکید 
می کند. منصوری بیدکانی افزود: یک ارز تمام عیار 
باید سه ویژگی را داشته باشد نام، وسیله پرداخت و 
ذخیره ارزش که هنوز همه ی این الزامات به جز نام به 
تکامل کافی نرسیده است و مدت ها کار می برد. ایجاد 
واحد پول مشترک، مستلزم درک اهداف، نابرابری ها و 
چالش های اقتصادی ملی و جمعی است این چالش ها 
منجر به علاقه مجدد به اتحادیه های ارزی برای ارتقای 
یکپارچگی اقتصادی و ثبات در چشم انداز مالی جهانی 
شده است. این اقتصاددان تاکید کرد: پتانسیل ها و در 
عین حال چالش های بریکس برای دستیابی به منطقه 
ارزی بهینه و یک سیستم مالی عادلانه و در عین حال 
کارآمدتر مواردی است که بایستی بیشتری در مورد 

آن پژوهش نمود.
منصــوری در ادامه گفت: پژوهش هــای اقتصادی، 
با اســتفاده از تحلیل های اقتصاد سنجی برای دوره 
۲۰۰۹-۲۰۲۳ تفاوت های قابل توجهی را در کارایی 
نرخ ارز کشــورهای بریکس نشــان می دهد که این 
خودش یک معضل جدی در هماهنگ سازی استفاده 
 )petro dollar( ارز بریکس است. عبور از پترودلار
به پتروبریکس )petro BRICS( یا چیزی شبیه به آن 
یا حتی پترویوان )Petro yuan( کار پرهزینه و در 
عین حال دشواری است که اگر به درستی انجام شود 
ممکن است کشورهای صادرکننده نفت از این الگو 
پیروی کنند و باعث تقویت تقاضای جهانی خواهد 
گردید و یکی از پایه های اصلی اقتصاد جهانی می شود.
وی افزود: احتمالاً نام گروه G۷ را شنیده اید. در اقتصاد 
 )The Group of Seven( بین  الملل گروه هفت
یک سازمان بین دولتی متشــکل از کانادا، فرانسه، 
آلمان، ایتالیا، ژاپن، بریتانیا و ایالات متحده آمریکا به 
اضافه اتحادیه اروپا )عضو غیرشماری( است. اعضای 
گروه G۷ از جمله قدرتمندترین اقتصادهای جهان 
هســتند که متعهد به همکاری با یکدیگر در زمینه 

اقتصادی و سیاسی هستند.

ارز بریکس اقتصاد کشورهای عضو را یکپارچه می کندافزایش نرخ دلار ارتباطی به دلار نیمایی ندارد

گروه اقتصاد ایران وجهان
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وزیر راه و شهرسازی از رایزنی با بانک مرکزی برای حل مشکل تخصیص 
تسهیلات بخش مسکن خبر داد و گفت: همچنان پیگیر موضوع هستیم تا با 

تزریق منابع وقفه ای ایجاد نشود.
به گزارش ایرنا، فرزانه صادق مالواجرد در حاشــیه مراســم چهلمین روز 
جان باختن معدنکاران طبس در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوالی درباره 
رفع مشکلات پرداخت تسهیلات مسکن از سوی بانک ها، اظهار کرد: اشکالی 

از بهمن سال گذشته به وجود آمد و تخصیص تسهیلات مسکن دچار مشکل 
شد. وی افزود: در جلسه ای که با رئیس کل بانک مرکزی برگزار شد، موضوع 
را مطرح کردیم. عدد تزریق بودجه و تخصیص به دلیل اینکه مشارکت هایی 

انجام و ساخت و ساز آپارتمان ها آغاز شده بود، انجام گرفت.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: همچنان پیگیر موضوع هستیم که با تزریق 
منابعی که انجام می شود، در پرداخت تسهیلات، خدشه و وقفه ای ایجاد 

نشود. مالواجرد درباره طرح ادعای انصراف برخی خانواده های جانباختگان 
معدن طبس از دریافت مسکن به دلیل ناتوانی در پرداخت اقساط، بیان کرد: 
خوشبختانه با تک تک خانواده ها صحبت شده و هیچکدام اعلام انصراف 
نکرده اند، من این حرف را اولین بار است که می شنوم. ۵۰ درصد این مسکن 
ها تحقیقی است و اقساط ۵۰ درصد بقیه نیز دو سال بعد شروع می شود که 

این اقساط هم حداقلی است.

مدیرعامــل شــرکت مهندســی آب و فاضلاب 
کشــور از تدوین برنامــه زمان بنــدی تکمیل 
پروژه های ســاخت تصفیه خانه های فاضلاب با 
اولویت شهرهای ســاحلی شمال و جنوب کشور 
 خبــر داد و گفــت: ۱۰۰ تصفیه خانــه فاضلاب 

در حال ساخت است.
به گزارش تسنیم، هاشم امینی، مدیرعامل شرکت 
مهندسی آب و فاضلاب کشــور با اعلام این که تا 
پایان امسال هفت تصفیه خانه فاضلاب در کشور 
به بهره برداری می رسد، گفت: با توجه به ضرورت 
حفظ محیط زیست مناطق ساحلی کشور، اولویت 
ترزیق منابع مالی را بر تکمیــل تصفیه خانه ها و 

شبکه جمع آوری شهرهای ساحلی قرار داده ایم.
وی در جریان بازدید از پروژه شــبکه جمع آوری 

فاضلاب شهر بوشهر افزود: ۵۰۰۰ میلیارد ریال 
اعتبار به پروژه احداث شــبکه فاضلاب بوشــهر 

اختصاص یافته است.
هاشــم امینی با بیان این کــه 277 تصفیه خانه 
فاضلاب با ظرفیت شــش میلیون متر مکعب در 
شبانه روز در مدار بهره برداری است، گفت: ۱۰۰ 
تصفیه خانه با ظرفیــت دو میلیون متر مکعب در 
شبانه روز در حال ساخت اســت که امیدواریم با 
اختصاص به موقع بودجه، این تعداد تصفیه خانه 

هم به مدار بهره برداری برسند.
امینی ادامه داد: مقرر شده است به زودی با ابلاغ 
اعتبار مجدد، بخش بعدی پروژه فاضلاب شــهر 
بوشهر نیز انجام شود تا مشکلات دفع فاضلاب در 

این شهر ساحلی به حداقل برسد.

رئیس هیئت مدیره آبفای کشور اضافه کرد: برای 
تکمیل بخش های باقی مانده از شــبکه فاضلاب 
شــهرهای گناوه و دیلم نیز مقرر شد مواردی که 
انجام نشده اند در موافقت نامه به پروژه این شهرها 

اضافه شود.
امینی با تاکید بر تسریع در جبران عقب ماندگی 
پروژه های ساخت تصفیه خانه و شبکه جمع آوری 
فاضلاب در کشور گفت: در بودجه سال ۱4۰3 از 
سرجمع ۱3۰ هزار میلیارد ریال اعتبارات ملی، 
تاکنون ۱۱ درصد اعتبارات شرکت مهندسی آب 
و فاضلاب کشور تخصیص یافته و این قول از دولت 
و سازمان برنامه و بودجه گرفته شده که تخصیص 
اعتبــارات در بخش هــای محرومیت زدایــی، 

روستایی و بخش فاضلاب افزایش پیدا کند.

رایزنی برای حل مشکل تخصیص تسهیلات مسکن

۱۰۰ تصفیه خانه فاضلاب در حال ساخت است

www.kASBOKARNEWS. ir1403روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3149 شنبه 12 آبان ماه

I N FO@biznews. ir

رکود در بازار خودرو
بابک صدرایی، کارشناس خودرو 

با توجه به روند موجود و مســائل و حواشی  
واردات خودرو بعید است شاهد اتفاق خاصی 
در بازار خودرو باشــیم. اما به هــر حال اگر 
تعدادی خودرو وارد شود می تواند روی بازار 
تأثیرگذار باشــد. اگر به هــر طریقی واردات 
آزاد شــود و تعدادی خودرو وارد ایران شود و 
تحویل مشتری داده شود بیشتر روی قیمت 
خودروهای دســت دوم خارجــی تأثیرگذار 

خواهد بود.
دولت چهاردهم باید در زمینه واردات خودرو 
رویه ای متفــاوت از دولت قبــل را در پیش 
بگیرد زیرا واردات بی نظم و بی هدف خودروی 

خارجی مشکل ساز خواهد شد.
اکنون رکود بر بازار حاکم است و مردم دست 
نگه داشــته اند تا ببینند که بعد از انتخابات، 
دولت چه برنامه هایی برای خودرو به وزارت 
صمت ابلاغ می کند؟ میــزان دخالت دولت 
جدید در بازار چقدر است؟ تصمیماتش بازار را 
به سمت کاهشی می برد، حداقل در حد همین 
قیمت ها نگه می دارد یا وضعیت را به ســمت 

افزایش قیمت ها سوق می دهد؟
اگر ما در سال های آینده، با دنیا به یک توافق 
برای همکاری برسیم، اقتصاد ایران باز شود، 
پول های بلوکه شده کشور ما به داخل کشور 
بیایــد، فعالیت های اقتصادی انجام شــود و 
موتور اقتصادی کشور به حرکت بیفتد، ما به 
2 میلیون خودرو در ســال هم نیاز داریم، اما 
در شرایط فعلی کشور، با حدود یک میلیون 
و ۶۰۰ هزار خودرو، می توان به تقاضای بازار 
پاســخ داد و بازار خودرو به یک ثبات نسبی 

برسد.
به نظر من با توجه بــه تخمین های موجود از 
روند تورم و نرخ دلار در ســال آینده لاجرم 
شــاهد افزایش قیمت خــودرو خواهیم بود. 
توجه داشته باشــید قیمت ها در بازار خودرو 
تقریبا یک سال است که ثابت مانده و نوسان 
آن چنانی نداشته است بنابراین احتمال دارد 
قیمت ها بالا برود حــال اینکه این یک مقدار 
چقدر می تواند باشــد، به عوامــل متعددی 
وابسته اســت و این عوامل در شدت و ضعف 

نوسان قیمت خودرو تأثیرگذار خواهد بود.

تهران- ایرنا- بر اســاس آخرین آمــاری که در 
گــزارش سیاســتی وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعــی درباره معــادن وجــود دارد، ۱۰۰ 
معدن زغال سنگ در کل کشــور فعال هستند 
 که از ایــن تعداد ۹۵ درصد به شــکل ســنتی

 اداره می شوند.
 به گزارش ایرنا، طبق آمار سازمان بین المللی کار، 
مرگ ومیر ناشی از بیماری ها و حوادث شغلی در 
جهان حدود 2 میلیون 7۸۰ هزار مورد در سال 
گزارش شده است که نزدیک به 2 میلیون 4۰۰ 
هزار مورد آن ناشی از بیماری های شغلی است و 
حدود 3۸۰ هزار مورد نیز به دلیل حوادث کاری 

رخ می دهد.
در این میان سهم مرگ ومیر ناشی از بیماری های 
شغلی حدود ۶ برابر حوادث مستقیم کاری است 
و میزان عوارض سربار اقتصادی آن افزون بر چهار 
درصد تولید ناخالص ملی کشورهای جهان است.

زغال سنگ ماده معدنی غیرفلزی حاوی انرژی 
است که به طور متوسط بیش از 3۰ درصد انرژی 
و 4۰ درصد بــرق جهان از آن تولید می شــود. 
همچنین یکی از مواد اولیه اصلی در تولید فولاد 
به روش کوره بلند اســت کــه 7۰ درصد فولاد 
جهان به میزان ۱.۵ میلیارد تن در سال را تامین 

می کند.
میزان تولید متوســط جهانی زغال ســنگ در 
سنوات اخیر حدود هشــت میلیارد تن گزارش 
شده که نیمی از این تولید سهم کشور چین است 
و هند با تولیدی در حدود 7۵۰ میلیون، اندونزی 
۶۰۰ میلیون، آمریکا ۵2۰ میلیون و اســترالیا 
4۵۰ میلیون تــن از بزرگ ترین تولیدکنندگان 
و از طرفــی مصرف کنندگان زغال ســنگ در 
جهان هســتند. بیش از 7۰ درصد زغال سنگ 
 تولیــدی در جهان در کشــورهای تولیدکننده 

مصرف می شود.
از نظر ذخایر قطعــی حدود ۶ هــزار معدن در 
حال بهره بــرداری در کشــور وجــود دارد که 
متوســط تعداد شــاغلان در این معادن حدود 
۱3۰ هزار نفر اســت. در این میان تعداد معادن 
زغال سنگ فعال در کشور به عدد ۱۰۰ می رسد 
که این معادن به طور مســتقیم اشــتغال ۱4 
هزار نفر را تامیــن می کنند. این رقــم به طور 
 تقریبی ۱۱ درصد از سهم اشتغال معادن کشور 

را شامل می شود.
میزان ذخایر قطعی زغال ســنگ در کشــور در 
حال حاضر حدود ۱.۱3 میلیارد تن شامل ۸7۰ 
میلیون تن »کک شــو« و بقیه حرارتی برآورد 
می شــود. حدود 4۰ درصد از تولید زغال سنگ 
کشور محصول شرکت زغال سنگ طبس است 
که به روش مکانیزه تولید می شود. لازم به ذکر 
است که از مجموع ۱۰۰ معدن فعال زغال سنگ 

در ایران بیش از ۹۵ درصد معادن به روش سنتی 
اداره می شوند. طی 3۰ سال گذشته حوادث ناشی 
از کار به طور خاص در معادن زغال سنگ ایران 
روندی افزایشی نشان می دهد. یکی از مهمترین 
دلایل این روند روبه رشد افزایش تدریجی عمق 
لایه های استخراج زغال سنگ از سطح زمین به 
اعماق بیشتر و درعین حال استفاده از روش های 
سنتی و تجهیزات غیراستاندارد است که به تبع 
آن محتوای گاز متان در لایه های زیرین بیشتر 
شــده و ریســک انفجار خفگی آنی کارگران و 
فوت آنان افزایش می یابــد. دولت ها در جایگاه 
حاکمیت، وظیفه تدوین ساختار و تعیین الزامات 
عمومی ایمنی کار و نظارت عالی در سطح ملی 

را بر عهده دارند.
از میــان برخــی از مهمترین عوامــل موثر در 
بروز حوادث در معادن زغال ســنگ می توان به 
تولید گاز زغال )متان( و گــرد زغال از لایه های 
زغال سنگ در فرایند استخراج و انفجار گازهای 
متصاعده، ارتباط مستقیم حوادث معدنی با سطح 
فناوری و تکنولوژی های مورد اســتفاده جهت 
استخراج زغال ســنگ مکانیزه نبودن عملیات 
استخراج، ســقوط و لغزش در لایه های سست 
و ماندن زیر آوار، گیر کردن بین ماشــین آلات 
یا اجسام سخت و تجهیزات به دلیل محدودیت 

فضا اشاره کرد.
همچنین خفگی ناشی از انتشار گازهای سمی 
)منوکســید کربن( به منظور به حداقل رساندن 
خطرات و کاهش حوادث در معادن زغال سنگ 
باید مجموعــه ای از الزامــات مقرراتی در حوزه 
ایمنی کار تعیین شــده و در دســتور کار قرار 
بگیرند؛ به کارگیری کپســول خــود نجات در 
معادن زغال سنگ منطبق با ماده ۱۹ آیین نامه 
ایمنی در معادن، داشــتن نقشــه و محاسبات 
تهویه به روز منطبــق با مــاده 3۶۰ آیین نامه 
ایمنی در معادن، نصب سیســتم مانیتورینگ 
هوای معدن و ســنجش خــودکار گاز زغال در 
لایه های زغال ســنگ با گاز خیــزی طبقه 3 و 
4 بیــش از ۱۰ مترمکعــب، گاز زغــال به ازای 
هر تن تولید زغال ســنگ منطبق با ماده 3۸4 
آیین نامه ایمنی در معادن، ممنوعیت تهویه به 
روش طبیعی در معادن گاز خیز مستند بر ماده 
3۹۱ آیین نامه ایمنی در معــادن، به کارگیری 
آتش بنــد به منظــور خنثی کردن گــرد زغال 
مبتنی بر ماده 4۰3 آیین نامه ایمنی در معادن، 
گاززدایی در لایه هــای پر گاز مبتنــی بر ماده 
3۹۹ آیین نامه ایمنی در معادن، حفر چال های 
بلنــد در مناطق با خطــر مواجه بــا حفره گاز 
مبتنی بر مــاده 4۰۰ آیین نامه ایمنی در معادن 
 دســتوراتی که دراین خصوص اتخــاذ و اعمال 

شده است.

سرپرست دبیرخانه شورای 
عالی مناطق آزاد از پیگیری 
اصلاح تصویب نامه هیئت 
وزیران در خصوص واردات 
خودرو نو بــه مناطق آزاد 
خبر داد. به گزارش تسنیم، دبیرخانه شورای عالی 
مناطق آزاد اعلام کرد: در تصویب نامه هیئت وزیران 
شرایطی برای واردات خودرو، هم به داخل کشور و 
هم به مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی تدوین و ابلاغ 
شــده که یکی از مهم ترین موضوعاتی که در این 
مکاتبه به آن اشاره شــده، تبعیضی است که بین 

مناطق آزاد و سرزمین اصلی وجود دارد.
براســاس این تصویب نامه امکان ورود خودروهای 
بنزینی بــه مناطــق آزاد ممنــوع اســت و تنها 
مجــوز ورود خودروهــای برقــی و هیبریدی به 
ایــن مناطــق امکان پذیــر اســت. در حالی که 

براســاس همیــن تصویب نامــه ممنوعیتی برای 
 ورود خودروهــای بنزینــی به ســرزمین اصلی 

بلامانع است.
با توجه به محدودیت های ارزی و مشکلاتی که در 
حوزه منشاء ارز برای واردات خودرو در این تصویب 
نامه ذکر شده، درخواست شــد در حوزه ارزی نیز 
اصلاحات و تسهیلاتی برای واردات خودرو با پلاک 

مناطق آزاد نیز لحاظ شود.
لزوم نوســازی ناوگان حمــل و نقــل در مناطق 
آزاد کشــور از دیگر محورهایی اســت که در این 
مکاتبه به آن اشاره شده است که با توجه به اینکه 
محدودیت های ارزی تعیین شده در این تصویب نامه 
شرایط واردات خودرو را به شدت محدود کرده، دبیر 
شورایعالی، خواستار گشایش و ارائه تسهیلاتی در 
حوزه تامیــن ارز واردات خودروهای پلاک مناطق 

آزاد شده اند.
از دیگر محورهای ذکر شده در این مکاتبه، تفویض 
اختیار در متن تصویب نامه براساس مفاد ماده ۶۵ 

قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور است. 
این تفویــض اختیار باید از ســوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و سازمان ملی استاندارد در موضوع 
بررسی صلاحیت های فنی و حرفه ای واردکنندگان، 
خدمات پس از فروش، اصالت قراردادهای مربوطه 
و ضوابط اســتاندارد و ســایر موارد مربوطه باشد 
که براســاس مفاد ماده ۶۵ قانون احــکام دائمی 
برنامه های توسعه کشــور این اختیارات بر عهده 
سازمان های مناطق اســت و مدیران این سازمان 
به نمایندگی از دولت بالاترین مقام اجرایی منطقه 
هستند و مســئولیت اجرای این ضوابط را برعهده 

دارند. 
حسب دستور صادره از ســوی معاون اول رئیس 
جمهور و طی ماموریتی از سوی رضا مسرور، مقرر 
شــد هر یک از معاونت های اقتصــادی و حقوقی 
دبیرخانه شــورایعالی، پیگیر رفع تبعیض واردات 
خودروها با پلاک ملی به سرزمین اصلی و مناطق 

آزاد باشند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

مناطقآزاد:مصوبهوارداتخودرواصلاحمیشود

ساماندهی واردات خودرو 
مدیریت سنتی ۹۵ درصد معادن زغال سنگ کشور

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک ارزوییه

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد 
سند رسمي

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تكليف 
وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي شــماره ۱4۰3۶۰3۱۹۰۶۰۰۰۰۱۹۰ مورخ 2۸ /۰7 /۱4۰3 هیات اول 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي 
مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک ارزوییه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي 
خانم خدیجه رمضانی نژاد فرزند حاجي بشماره شناسنامه 3 صادره از بافت  براساس 
گواهی انحصار وراثت ،موازي دوازده سهم مشاع  از ۹۶ سهم ششدانگ یک قطعه 
زمین مزروعي به مســاحت 7۵ /4۵3۶۸ مترمربع پلاک 2۶4 فرعي از ۵3 اصلي 
مفروز و مجزي شده از پلاک ۵2 و۵3 اصلي قطعه یک واقع در بخش 4۱ کرمان 
اراضي مزروعي ارزوئیه از محل مالک رسمي آقاي حاجي رمضاني نژاد محرز گردیده 
است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهي مي شود در 
صورتي که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را 
به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي است در صورت انقضاي مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱2 /۰۸ /۱4۰3
تاریخ انتشار نوبت دوم :27 /۰۸ /۱4۰3

شناسه آگهی 
۱۸۱7۰۶۱

اداره ثبت و اسناد شهرستان ارزوئيه

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک ارزوییه

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي
آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي و 

اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي
برابر راي شماره ۱4۰3۶۰3۱۹۰۶۰۰۰۰۱۹۱ مورخ 2۸ /۰7 /۱4۰3 هیات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در 
واحد ثبتي حوزه ثبت ملک ارزوییه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي خانم ماه جان 
رمضانی نژاد فرزند حاجي بشماره شناسنامه 4۰۸ صادره از ارزوئیه  براساس گواهی 
انحصار وراثت ،موازي دوازده سهم مشاع  از ۹۶ سهم ششدانگ یک قطعه زمین مزروعي 
به مساحت 7۵ /4۵3۶۸ مترمربع پلاک 2۶4 فرعي از ۵3 اصلي مفروز و مجزي شده 
از پلاک ۵2 و۵3 اصلي قطعه یک واقع در بخش 4۱ کرمان اراضي مزروعي ارزوئیه از 
محل مالک رسمي آقاي حاجي رمضاني نژاد محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهي مي شود در صورتي که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.
بدیهي است در صورت انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱2 /۰۸ /۱4۰3
تاریخ انتشار نوبت دوم :27 /۰۸ /۱4۰3

شناسه آگهی ۱۸۱7۰۶۶
اداره ثبت و اسناد شهرستان ارزوئيه

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک ارزوییه

هیات موضوع قانون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتي اراضي و ســاختمانهاي فاقد 
سند رسمي

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تكليف 
وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي شماره ۱4۰3۶۰3۱۹۰۶۰۰۰۰۱۸۹ مورخ 2۸ /۰7 /۱4۰3هیات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در 
واحد ثبتي حوزه ثبت ملک ارزوییه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي آقاي محمد علي 
رمضاني نژاد فرزند حاجي بشماره شناسنامه ۱۸ صادره از بافت  بر اساس گواهی انحصار 
وراثت ،موازي  بیست و چهار سهم مشاع از ۹۶ سهم ششدانگ یک قطعه زمین مزروعي به 
مساحت7۵ /4۵3۶۸ مترمربع پلاک 2۶4 فرعي از ۵3 اصلي مفروز و مجزي شده از پلاک 
۵2 و۵3 اصلي قطعه یک واقع در بخش 4۱ کرمان اراضي مزروعي ارزوئیه از محل مالک 
رسمي آقاي حاجي رمضاني نژاد محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهي مي شــود در صورتي که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي است در صورت 
انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱2 /۰۸ /۱4۰3
تاریخ انتشار نوبت دوم :27 /۰۸ /۱4۰3

شناسه آگهی ۱۸۱7۰۶۹
اداره ثبت و اسناد شهرستان ارزوئيه

آگهی فقدان سند مالكيت
خانم مریم رحیمی طبق درخواست به شماره 2۵۸۱3 وارده ۱4۰3/۰7/2۱و 
با تقدیم دو برگ فرم استشهادیه محلی مصدق شده مدعی است که سند 
مالکیت ششدانگ یک قطعه واحد مسکونی نوع ملک طلق با کاربری مسکونی 
به پلاک ثبتی ۱۱۱۱3 فرعی از ۱3۸ اصلی ، مفروز و مجزا شده از 33۸۹ فرعی 
از اصلی مذکور، قطعه ۱ در طبقه ۱ و واقع در بخش ۹۹ ناحیه ۰۰ حوزه ثبت 
ملک کرمانشاه ناحیه یک استان کرمانشاه به مساحت ۱۰4.3۹ متر مربع 
مالکیت مریم رحیمی فرزند محمد جواد شماره شناسنامه ۱4۵74 تاریخ 
تولد ۱3۵۰ دارای شماره ملی 33۱۹2۹4۸۹۱ با جز سهم 3 از کل سهم ۶ 
بعنوان مالک سه دانگ مشاع از شش دانگ عرصه و اعیان با شماره مستند 
مالکیت 4۰۶۰۰ تاریخ ۱3۹۱/۰7/۱۱موضوع سند مالکیت اصلی بشماره 
چاپی ۵۶4۵۰2 سری ب سال ۹۰ که در صفحه 34 دفتر املاک جلد 747 
ذیل شماره ۱4۰۱۵۹ ثبت گردیده اســت. محدودیت دفتر املاک : رهنی 
شماره 4۰۶۰۱ و شماره سیستمی مورخ ۱3۹۱/۰7/۱۱که بنفع بانک مسکن 
به مبلغ 3۹74343۱۰ ثبت شده ، که بعلت جابجایی سند مالکیت مفقود 
شده است، لذا مراتب طبق ماده ۱2۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی 
می شود تا چنانچه فرد یا افرادی مدعی انجام معامله یا وجود سند مالکیت در 
نزد آنان میباشد از تاریخ انتشار این آگهی به مدت ۱۰ روز مراتب را به این اداره 
اعلام دارند در غیر اینصورت نسبت به صدور سند مالکیت طبق مقررات اقدام 

و سند مالکیت اولیه از درجه اعتبار ساقط و ابطال خواهد شد .
برابر سیستم الکترونیک بازداشت ندارد

سجاد مویدی
مدیر واحد ثبتی خوره ثبت ملک کرمانشاه ناحيه یک
از طرف بختيار نيایش

33۸3 م الف

آگهی قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبتی قائم شهر 
نظر به دستور مواد ۱ و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب ۱3۹۰/۹/2۰ املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد 

ثبتی قائم شهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد : 
املاک متقاضیان واقع در قریه چمازکتی پلاک ۵۹ اصلی بخش ۱۶ 

۱3۰77 فرعی بنام آقای شیرزاد کامل شیخ رجئی نسبت به ششدانگ یک باب خانه که مقدار ده سیر مشاع از 24۰ سیر ششدانگ عرصه موقوفه میباشد به مساحت 2۵3٫۸۰ متر مربع قسمتی 
از پلاک ۱27۶۵ فرعی از ۵۹اصلی بخش ۱۶ خریداری مع الواسطه از آقای عیسی مردانی مالک رسمی. 

لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱3 آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه محلی 
/ کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها علاوه بر انتشار ،آگهی رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی 
و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رســید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که 
اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱4۰3/۰۸/۱2 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱4۰3/۰۸/27 

مرتضی قاسم پور 
رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان قائم شهر

شناسه آگهی ۱۸۱7۰۶3
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فناوری و 
اطلاعات

پیگیری دیپلماسی فناوری
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات، دیپلماســی فناوری را یکــی از محورهای 
اصلی دولت چهاردهم دانســت و گفت: ســعی داریــم در ایــن وزارتخانه پل 
ارتباطی بخش خصوصی با کشورها و شــرکت های دیگر باشیم و به این واسطه 
 بســتری را برای فعالیت شــرکت های خصوصی و دانش بنیان در دیگر کشورها 

فراهم کنیم.  
به گزارش ایرنا، سید ستار هاشــمی که برای پیگیری دیپلماسی فناوری به کوبا 
و ونزوئلا ســفر کرد، قبل از ترک تهران در گفت وگویی به تشریح اهداف این سفر 

پرداخت.
وزیــر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات اظهار داشــت: امــروز با هیــات همراه 
از متخصصــان و همــکاران وزارت ارتباطــات عــازم ســفر به ونزوئــلا و کوبا 
هســتیم. در این ســفر دیپلماســی فناوری را به عنــوان یکــی از محورهای 
ویــژه دولــت چهاردهــم دنبــال می کنیــم. وی تاکیــد کــرد: برنامه های 
 متنوعی در این ســفر تدارک دیده شــده و دیــدار با مقامات ونزوئــلا و کوبا در 

دستور کار است.
هاشمی خاطرنشان کرد: در این سفر ظرفیت های خوبی وجود خواهد داشت. برخی 
از شرکت ها کار خود را دنبال می کنند و برخی شرکت ها نیز می توانند مراحل اولیه 

آشنایی با شرکت های خارجی را طی کنند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: در این سفر حضور در چهلمین نمایشگاه 
حوزه فناوری در کوبا و امضای تفاهمنامه در حوزه پســتی را دنبال خواهیم کرد 

که به تسهیل ارتباطات و توسعه زیرساخت های پستی دو کشور کمک می کند.

تدوین سند ملی توسعه مواد پیشرفته در ایستگاه آخر
معاون فناوری، نوآوری و اقتصاد دانش بنیان ســتاد علم، فناوری و نوآوری شورا 
گفت: طی چند ماه آینده سند توســعه فناوری کوانتوم در نوبت دستور جلسات 

شورای عالی انقلاب فرهنگی قرار می گیرد.
کریم زاهدی در گفتگو با مهر در پاسخ به این سوال که چه اسناد مرتبط با فناوری 
در ســتاد علم، فناوری و نوآوری شــورای عالی انقلاب فرهنگی تهیه و تصویب 
شده است، اظهار کرد: سند علوم شناختی، سند جامع توسعه هوافضا، سند ملی 
گیاهان دارویی و طب سنتی، سند ملی توســعه علوم و فناوری های سلول های 
بنیادی، ســند جامع روابط علمی بین المللی و ســند ملی توسعه فناوری های 
 فرهنگی و نرم به عنوان اســنادی هســتند که طــی دهه ۱۳۹۰ در این شــورا 

به تصویب رسیده اند.
معاون فنــاوری، نــوآوری و اقتصاد دانش بنیان ســتاد علم، فنــاوری و نوآوری 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی افزود: در چند ســال گذشــته نیز سند توسعه 
علوم و فناوری های نانو و میکرو، ســند ملی دانش بنیان امنیت غذایی و ســند 
ملی هوش مصنوعی به تصویب رســیده اســت. ســند ملی هــوش مصنوعی 
 آخرین ســند مصــوب در حوزه علــم و فناوری اســت کــه در تیرماه ســال 

جاری ابلاغ گردید.
زاهدی ادامه داد: علاوه بر ســندهای مصوب قبلی فرایند نهایی سازی سند ملی 
توسعه مواد پیشــرفته و فرایندهای نوین فراوری مواد در شورای ستاد راهبری 
اجرای نقشه جامع علمی کشور به پایان رسیده و در نوبت طرح و تصویب شورای 

عالی انقلاب فرهنگی قرار دارد.
عضو هیئت علمی دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی از سند توسعه فناوری 
کوانتوم به عنوان یکی دیگر از اسناد در دستور کار نام برد و گفت: امیدواریم فرایند 
کارشناسی تدوین ســند کوانتوم در میز تخصصی مربوطه به زودی نهایی شده و 
در دستور کار شورای ستاد راهبری اجرای نقشه جامع علمی کشور قرار گیرد تا 
به لطف الهی طی چند ماه آینده در نوبت دستور جلســات شورای عالی انقلاب 

فرهنگی قرار بگیرد.

ابزارهای حمایتی ســتاد علوم شناختی برای حمایت از 
کسب وکارهای نوپا

دبیر ستاد توســعه علوم و فناوری های شــناختی معاونت علمی گفت: ابزارهای 
حمایتی متنوعی برای توسعه کســب وکارهای نوپا در حوزه علوم و فناوری های 

شناسختی مهیا شده است.
به گزارش مهر به نقل از ستاد علوم شناختی، دکتر سید محمد مهدوی در نشست 
بررسی ظرفیت های دانشگاه ســمنان و هم اندیشی با اســاتید و محققان حوزه 
علوم شناختی اعلام کرد: تلاش برای تبدیل دانش فنی و قابلیت های فناورانه به 
محصول در حوزه علوم شناختی از سیاست های این ستاد است و به عزم و حمایت 

همه جانبه نیاز دارد.
دبیر ستاد توسعه علوم و فناوری های شــناختی علوم و فناوری های شناختی را 
یکی از حوزه های نوین ، مؤثر و کاربردی برای اقشــار مختلف در ســطح جامعه 
دانست و اظهار کرد: حوزه های سلامت شناختی ، پایش، ارزیابی ، حفظ و ارتقای 
قابلیت های شناختی دانش آموزان، ارتقای توانمندی های شناختی سالمندان و 
استفاده از علوم و فناوری شــناختی در آموزش و پرورش با بهره گیری از هوش 
مصنوعی از حوزه های تاثیرگذار و اثربخش در جامعه است و ابزارهای مناسب از 
جمله ارائه تسهیلات حمایتی و برگزاری دوره های تخصصی، برای توسعه کسب 
 و کارهای نوپا و توانمند سازی مراکز و شرکت های دانش بنیان و استارتاپی در این 

حوزه مهیا است.
مهدوی در این نشست، استفاده از قانون جهش مالیاتی و سوق دادن اعتبار مالیاتی 
صنایع مستقر در استان سمنان به سمت توسعه زیرساخت ها و رونق کسب و کارها 
برای تولید و ســاخت تجهیزات و ابزارهای مورد نیاز در حوزه علوم و فناوری های 

شناختی را خواستار شد.
دبیر ســتاد توســعه علوم و فناوری های شــناختی همچنین بــر آمادگی این 
ســتاد در حمایت از برگزاری دوره های آموزشــی برای دانش آمــوزان ، برپایی 
کنفرانس ملــی در حوزه آمــوزش و هــوش مصنوعی ، ایجاد شــبکه  همکاری 
با خیّریــن برای توســعه و گســترش زیر ســاخت ها و آزمایشــگاه های حوزه 
شــناختی ، ایجاد رشــته های مرتبط و اعطای فرصت های مطالعاتی به اساتید و 
 محققان و تبــادل تفاهم نامه  همکاری با صندوق های پژوهش و فناوری اســتان 

سمنان تاکید کرد.
دکتر سیف الله سعدالدین، رئیس دانشــگاه ســمنان نیز در گزارشی از فعالیت 
این مرکز دانشــگاهی با اشــاره به اینکه در حــال حاضر ۱۴ هزار دانشــجو در 
این دانشــگاه مشــغول به تحصیل هســتند و یک هزار و پانصد دانشجو با ۱۰ 
ملیت نیز در این مرکز به تحصیل اشــتغال دارند، گفت: رشــته علوم شناختی 
 می تواند به عنوان موتور محرکه و رشــته آینده پژوه برای طیفی از فعالیت های

 دانشگاه باشد.
وی افزود: از رشته هایی که مســئولیت های اجتماعی دارند، حمایت های ویژه ای 
می شود و خیرین استان سمنان نیز در این زمینه حمایت های خوبی در کارنامه 
خود ثبت کرده اند. در طول یک سال ۲۰۰ طرح پژوهشی با جامعه صنعت به اجرا 
گذاشته شد و شــماری از پژوهشگران این دانشــگاه به عنوان افراد برتر انتخاب 

شده اند.
سعدالدین همچنین، تقویت همکاری های مشــترک میان این دانشگاه و ستاد 
توسعه علوم و فناوری های شناختی را برای توســعه ، ترویج و ارتقای دانش علوم 

شناختی در استان سمنان خواستار شد.

اخبار

دبیر شــورای عالــی فضای 
مجازی با بیان اینکه بسیاری 
از مشــکلات با پیگیری مرکز 
ملی فضای مجازی و همکاری 
خوب دولت در حال پیگیری و 
حل شدن است، ابراز امیدواری کرد به زودی شاهد رفع 
بسیاری مشــکلات در حوزه اقتصاد دیجیتال خواهیم 
بود و در این مسیر، حتما از نظرات و دیدگاه های بخش 

خصوصی استفاده خواهد شد.
به گزارش مرکز ملی فضای مجازی، »سید محمد امین 
آقامیری« در نشست با اعضای کمیسیون های سازمان 
نظــام صنفی رایانه ای کشــور )نصر( گفت: در کشــور 
سازوکارهای مختلفی داریم که کســب و کارها درگیر 
آن هســتند و مرکز ملی فضای مجازی ارتباط نزدیکی 
با بخش خصوصی برقرار کرده تا مسائل و مشکلات این 
بخش برطرف شود. اکنون با سایر نهادها در حال تعامل 
و همکاری برای تسریع در این امور هستیم و امیدواریم 

تغییر جدی در این حوزه اتفاق بیفتد.
وی با اشــاره به اینکه معاونت علمی ریاست جمهوری 
نقش پدافند کســب و کارها را ایفا خواهــد کرد، افزود: 
مســئله، پیچیده تر از مسائل مرسوم اســت و در حوزه 
کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال علاوه بر رقابت بخش 

خصوصی و دولتی شاهد رقابت بخش خصوصی سنتی 
با دیجیتال هستیم.

آقامیری تاکید کرد: این مهم، پیچیدگی را برای حل این 
موضوع زیاد کرده و وظیفه تنظیم گر این است که سهم 
بازار را مدیریت کند و فشار را کاهش دهد ولی هنوز در 
کشور بلوغ کامل ایجاد نشده و این چالش جدی است و 
بیشتر از این که در کشور برای تحقق آن نیاز به سیاست 

گذاری وجود داشته باشد، نیاز به گفتمان سازی است.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی با اشــاره بــه اینکه در 
مســائل مختلف مثل رمزارزها که جدید است، نیاز به 
آگاهی و شناخت بیشتر وجود دارد، تصریح کرد: به دلیل 
ناآشنایی با موضوعات حوزه فضای مجازی نیاز است که 
همه با هم گفتمان سازی ایجاد کنیم و باید شناخت در 
این حوزه بیشتر شــود تا تغییر در مشاغل و در اصناف 

مختلف، پذیرفته شود.
وی اضافه کرد: بایــد بتوانیم گام های بــزرگ برداریم، 
تجربیــات موفق ایجاد کنیــم و هدف هایی شــفاف و 
مشخص بگذاریم تا بتوانیم خواســته های این حوزه را 
محقق کنیم و این مهم قابل تحقق است ولی زمانی قابل 
تحقق اســت که موضع و دیدگاه ها نسبت به این حوزه 

تغییر کند.
دبیر شورای عالی فضای مجازی تاکید کرد: باید آگاهی 
خوبی نسبت به اقتصاد دیجیتال ایجاد شود تا باور این که 
خدمات دیجیتال یکی از راه های توسعه عدالت در کشور 

است، فراگیر شود.

آقامیری با اشــاره به لزوم تقویت نیروی انسانی گفت: 
حفظ و تقویت این حوزه بسیار مهم است و باید برای آن 

برنامه داشته و چشم انداز خوبی پیش بینی کنیم.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی افزود: تاکنون شــورای 
عالی و مرکز ملی فضای مجــازی مصوبات متعددی در 
حوزه سند راهبردی، تنظیم گری سکوها، سند تسهیم 
درآمد و حتی سندباکس داشته که با اجرای کامل این 

مصوبات بسیاری از مشکلات حل خواهد شد.
آقامیری خاطر نشــان کرد: در حــوزه هوش مصنوعی 
چالش داریــم و لایه های مختلف آن نیــاز به تعادل در 

کشــور دارد که در حال تــلاش برای تفکیــک اجرا و 
تنظیم گر با هم هستیم و برای تحقق این فرآیند، تعدد 
ذی ربطــان در تنظیم گری فضا را متعــادل می کند و 
توازن در تصمیم گیری ایجاد می شود که این موضوع در 

کمیسیون عالی تنظیم مقررات در حال پیگیری است.
دبیر شــورای عالی فضای مجازی تصریــح کرد: برای 
همکاری در همــه زمینه ها به منظــور کمک به بخش 
خصوصی و کسب و کارهای فعال در حوزه فضای مجازی 
آماده هستیم و با همکاری هم می توانیم مشکلات این 

حوزه را حل کنیم.

رئیس مرکز ملی فضای مجازی اعلام کرد:

رفع مشکلات حوزه اقتصاد دیجیتال 
News kasbokar@gmail.com

معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری گفت: 
شــرکت های دانش بنیان فعال، برای رفع چالش های 

کشور باید زنجیره فناوری را شناسایی و تکمیل کنند.
تورج امرایی در حاشیه بازدید از شرکت های پارک علم 
و فناوری خراســان رضوی در گفت و گو بــا ایرنا افزود: 
باید بدانیم در کجای این زنجیره دچار کمبود هستیم و 
چالش های کشور را کدام شــرکت ها می توانند بر طرف 
کنند تا به ســبد دانش بنیان اضافه شوند و در حوزه های 

جدید نقش آفرین باشند.
وی بــا بیان اینکــه بر اســاس برنامه هفتم توســعه، 

شرکت های دانش بنیان باید از ۱۰ هزار شرکت به ۳۰ 
هزار شرکت افزایش یابد؛ بیان کرد: از این رو باید بتوانیم 
توانمندی های کشــور در حوزه فنــاوری را در مناطق 

مختلف شناسایی و حمایت کنیم. .
معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی 
ریاست جمهوری اظهار کرد: شرکت های دانش بنیان 
پارک علم و فناوری خراسان رضوی در تولید محصولات 
راهبردی کشور که برخی برای نخســتین بار رخ داده 
اســت، نقش آفرین و منحصر به فرد عمــل کرده اند. 
وی ادامه داد: این شرکت ها بسیار توانمند عمل کرده 
و محصولات تولیــدی آنان با فناوری بــالا و مورد نیاز 

کشــور اســت. امرایی اظهار کرد: پارک علم و فناوری 
خراسان رضوی در برخی از حوزه ها نظیر انرژی، ماشین 
آلات، فناوری اطلاعات و تجهیزات پیشرفته در کشور 
سرآمد است، در حالیکه  این پارک از نظر زیر ساختی با 

محدودیت هایی رو به رو است.
رییس مرکــز مدیریت طرح های کلان و پیشــران در 
معاونت علمی ریاســت جمهوری نیز گفت: شــرکت 
های شــاخص دانش بنیان می تواننــد بارهای بزرگی 
را در قالب طرح های کلان و پیشــران کشور بر دوش 
بکشــند و نقش آفرین باشــند، بنابراین شناسایی این 
شرکت های مستعد در دســتور کار است. رضا حاتمی 

افزود: شــرکت های دانش بنیان بایــد بتوانند بر روی 
 زنجیره های ارزشــی صنعت خود، متمرکز شوند و آن 

را ارتقا دهند.
وی با اشاره به اینکه تاکنون چند قرارداد با شرکت های 
پارک علم و فناوری خراســان رضوی به امضاء رسیده 
است، بیان کرد: معاونت علمی برنامه هایی را از طریق 
شرکت های تحقیق و توســعه صنعتی در دست اقدام 
دارد تا بتوانند در ارتباط با صنایع کشور، دستاوردهای 
خوبی را فراهم کنند. وی بیان کرد: این در حالی است 
که نیاز به نهادهای واسط وجود دارد تا بتوانند صنایع را 

به شرکت دانش بنیان وصل کنند.

یک شرکت دانش بنیان موفق به بومی سازی لاینرهای 
ســرامیکی با مقاومت بالا در مقابل خوردگی و سایش 
شده که در صنایع مختلفی از جمله صنایع تولید نیرو 
)توربین های بادی و ...( صنایع معدنی، پتروشــیمی و 

غیره کاربرد دارند.
به گزارش ایرنا، لاینرهای سرامیکی که بیشتر در جداره 
بال میل ها استفاده می شــوند؛ جزء اساسی در فرایند 
آماده ســازی مواد در صنایع مختلف اعم از کاشــی و 
سرامیک، رنگ، چینی و لعاب، پودر سازی، پتروشیمی 

و پالایشگاهی، سیمان و غیره به شمار می آیند.
بر اســا این خبر از معاونــت علم، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، مدیرعامل این شرکت 
در توضیح زمینــه کاری این شــرکت گفت: تخصص 
این مجموعه در زمینه تولید نانو پودرهای ســرامیکی 
با گرید اپتیکی و غیراپتیکی، نانوپودرهای ســرامیکی 

مغناطیسی، گرانوله ســازی انواع پودرهای سرامیکی 
از جمله اکسید آلومینیوم، شکل دهی انواع پودرهای 
سرامیکی و زینترینگ انواع نانوپودرهای سرامیکی است 
و با گردآوری این بخش ها تحت نامی یکسان سعی در 
ارائه فعالیت های کامل در زمینه سرامیک های پیشرفته 
به سازمان ها و نهادهای دولتی، شرکت های خصوصی و 
اشخاص دارد. سید احمد شریف نیا، لاینرهای سرامیکی 
نیز گفت: ایــن لاینرها به علــت قرارگیری در معرض 
تنش های بالا، به اســتحکام بالایی نیازمند هستند که 
در صورت وجود خلل و فرج در ساختار آن ها، استحکام 

قطعات کاهش می یابد.
وی با بیان اینکه ایجاد یک ساختار با چگالی کامل منجر 
به بهبود خواص مکانیکی ماده خواهد شــد، گفت: با 
دستیابی به خواص مکانیکی مطلوب، استحکام و چگال 
بودن بدنه موردنظر به شرایط مناسب نزدیک تر خواهد 

شد. مدیرعامل این شــرکت دانش بنیان خاطرنشان 
کرد: به علت تجــارب قبلی در زمینه ســرامیک های 
شــفاف و توانایی ســنتر نانــوذرات بــا ویژگی های 
مطلوب، لاینرهای ســرامیکی چگال و مقرون صرفه 
 تولید شــده که دارای خواص مکانیکی و شــیمیایی 

مطلوبی هستند.
شریف نیا در خصوص ظرفیت تولید لاینرهای سرامیکی 
در این شــرکت تصریح کرد: از آنجا که کار ما سفارش 
محور است، عدد مشخصی در مورد ظرفیت تولید نمی 
توان ارائه کرد اما با این حــال، ما محدودیتی در تولید 
نداریم. در حال حاضر ســفارش هایی از فولاد مباکه و 

ذوب آهن در دست انجام داریم.
مدیرعامل این شــرکت دانــش بنیان با بیــان اینکه 
هنوز موفق به صادرات نشــده ایم، اظهار داشــت: در 
نمایشگاه های عراق و ترکیه شرکت کرده ایم و امیدواریم 

بتوانیم قراردادهای خوبی در این نمایشــگاه ها امضا 
کنیم. وی همچنین مزیت فنی لاینرهای سرامیکی را 
نسبت به نمونه های مشابه خارجی در عمر مفید آن ها 
دانست و افزود: استحکام بیشــتر و مقاومت به سایش 
بالاتر دردســترس بودن از دیگر مزایای این محصول 
است. لاینرهای پلاستیکی قبلا از آلمان و روسیه وارد 
می شــد ولی امروز در نائین این محصول را تولید می 
کنیم. امــکان تعویض محصولات در صورت داشــتن 
هرگونه ایراد و ارائه خدمات پس از فروش از دیگر مزیت 

های این محصول است.
شریف نیا در خصوص صرفه جویی این محصول اظهار 
داشت: ما تا پنج ســال پیش ۳۰ تا ۴۰ درصد نسبت به 
نمونه مشابه خارجی صرفه جویی ارزی داشتیم. مضاف 
بر اینکه دیگر مشــتری خواب ســرمایه هــم نخواهد 

نداشت.

با وجود این که ایران در چاپ مقالات علمی شاخه های 
مختلف هوش مصنوعی تقریباً جزء ۲۰ کشور برتر دنیا 
است، در شــاخص آمادگی هوش مصنوعی دولت رتبه 
۹۳ را دارد. به گزارش مهر، هدف گذاری سیاست گذاران 
کشور این اســت که ایران در عرصه هوش مصنوعی در 
زمره ۱۰ کشــور برتر دنیا قرار گیرد. بر همین اســاس 
برنامه ریزی ها برای توسعه، تنظیم گری و کاریست این 

فناوری سرعت بیشتری به خود گرفته است.
یکی از ابزارهای ارزیابی میزان توسعه و یا تنظیم گری 
در این حوزه، شناسایی شــاخص های مرتبط با هوش 
مصنوعی و تعیین جایگاه کشور در سطح جهانی است. 
یکی از این شاخص ها، شاخص آمادگی هوش مصنوعی 
مؤسسه »آکسفورد اینسایت« است که به طور سالیانه 
کشورها را رتبه بندی می کند. این شاخص به دلیل تمرکز 
بر موضوع آمادگی دولت ها و همچنین قدمت چند ساله 

آن، بیشتر مورد توجه کشورهاست.
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در گزارشی 
با عنوان »توســعه و تنظیم گری هوش مصنوعی )۲(: 
شــاخص آمادگی هوش مصنوعی دولت« به بررســی 
جایگاه ایران در شاخص آمادگی هوش مصنوعی مؤسسه 

آکسفورد اینسایت پرداخته است.
شــاخص آمادگی هوش مصنوعی دولت که توســط 
مؤسسه آکسفورد اینسایت تدوین شده است، کشورها را 
در پذیرش هوش مصنوعی بر اساس سه رکن »دولت«، 
»بخش فنــاوری« و »داده و زیرســاخت« بررســی و 
رتبه بندی می کند. این مؤسســه داده هــای خود را از 
پایگاه های بانک جهانی و سازمان ملل استخراج کرده 
و با طبقه بندی کشورها به ۹ ناحیه، رتبه ۱۹۳ کشور را 
از منظر آمادگی دولت ها برای پیاده سازی و ادغام هوش 

مصنوعی در بخش خدمات عمومی ارزیابی می کند.
در آخرین گزارش مؤسسه آکســفورد اینسایت که در 
سال ۲۰۲۳ منتشر شــده است، ۱۹۳ کشور رتبه بندی 

شدند. رتبه سه کشور پیشروی جهان در عرصه هوش 
مصنوعی، کشورهای عضو بریکس، کشورهای منطقه 
سند چشم انداز ایران قابل مشاهده است. بر اساس این 
رتبه بندی؛ کشورهای آمریکا، ســنگاپور و انگلیس به 
ترتیب از نظر شاخص آمادگی دولت ها، نسبت به سایر 
کشورها پیشرو هستند. چین در این رتبه بندی جایگاه 

شانزدهم را دارد.
در بیشــتر کشــورها، رکن فناوری با ابعادی همچون 
سرمایه انسانی، ظرفیت نوآوری و بلوغ و تکامل فناوری 
کم ترین امتیاز را دارد. در این میان کشــورهای عربی 
منطقه خاورمیانه با توجه به ســرمایه گذاری در تقویت 
زیرســاخت ها و تدوین اســناد و راهبردهای مرتبط با 
استقرار هوش مصنوعی توانســته اند در ایجاد آمادگی 
هوش مصنوعی و دریافت امتیازاتی که آن ها را در زمره 
۵۰ کشــور برتر جهانی در این شــاخص قرار می دهد، 

پیشرفت محسوسی داشته باشند.
رتبه جهانی ایران در ســال ۲۰۲۳ در این شاخص ۹۴ 
است. در شــکل زیر امتیازات ایران و کشورهای عربی 
هم جوار به انضمام چین و روسیه در هر یک از ارکان این 

شاخص نشان داده شده است.
کشورهای عربی همسایه ایران از جمله امارات، عربستان 
سعودی، قطر و سایر کشورهای مهم از قبیل چین، روسیه 
و ترکیه در گام اول با تدوین و تصویب راهبردهای هوش 
مصنوعی و تقویت زیرســاخت های داده و اطلاعات به 
دنبال بهبود آمادگی سازمانی ساختارهای خود در هوش 
مصنوعی هستند. توسعه و انتقال فناوری در کنار افزایش 
میزان سرمایه گذاری هوش مصنوعی در چین، امارات و 
همچنین عربستان، افزایش ظرفیت های نوآوری و بلوغ 
فناوری را در پی داشته است. کشور ترکیه اگرچه در بحث 
ایجاد ظرفیت های فناورانه و تقویت زیرساخت های داده 

نسبت به سایر کشورهای منتخب ذکر شده عقب تر است، 
اما به مراتب وضعیت مطلوب تری در مقایسه با ایران دارد.

ضعیف ترین رتبــه ایران در شــاخص هوش مصنوعی 
آکســفورد مربوط به رکن »دولت« است که امتیاز آن 
۳۱.۵۶ ثبت شده است. یکی از دلایل رتبه پایین ایران در 
شاخص آمادگی هوش مصنوعی می تواند کم بودن امتیاز 
ایران در رکن دولت و نبود سند ملی متقن و مصوب هوش 
مصنوعی حاوی چارچوب های مشخص از اولویت های 
هوش مصنوعــی و کارآمدی بخش هــای مختلف در 
پذیرش و انطباق با این فناوری در سال تدوین گزارش 
توسط آکسفورد باشد؛ اما به نظر می رسد با تصویب سند 
ملی هوش مصنوعی در تیرماه ۱۴۰۳ به احتمال قوی 
امتیاز ایران در زیرشاخص های محور دولت در گزارش 
آتی این مؤسسه لحاظ شده و شاهد بهبود رتبه کشور در 

سال آتی باشیم.
در بعد حکمرانی و اخلاق ذیل رکن دولت ۵ عامل مورد 
بررسی قرار می گیرند که عبارتند از وجود قانون مربوط 
به »حفاظت داده ها و حفظ حریم خصوصی«، »امنیت 
ســایبری«، »کیفیت مقررات«، »اصــول اخلاقی« و 

»مسئولیت پذیری«.
ایران در بعد اخــلاق و حکمرانی نیــز امتیازات خوبی 
نداشته است. برای محاســبه امتیازات لازم در اخلاق 
هوش مصنوعی که مؤسسه آکسفورد تعریف کرده است، 
از شاخص های کیفیت مقررات از مجموعه شاخص های 
حکمرانی جهانی بانک جهانی مورد استفاده قرار گرفته 
اســت. هرچند توجه ایران به موضوع مدیریت داده در 
قالب قانون »مدیریت داده ها و اطلاعات ملی« مصوب 
ســال ۱۴۰۱ و نیز حفاظــت از داده در قالب قوانینی 
همچون »قانون تجارت الکترونیکی« مصوب سال ۱۳۸۲ 
و همچنین لایحه »حفاظت از داده ها« که در حال طی 

مراحل تصویب در دولت جهت ارائه به مجلس اســت، 
امتیازات مثبتی از نظر منظر وجود قوانین تلقی شده اند؛ 
اما در نهایت در بعد حکمرانی و اخلاق امتیاز منفی ۱.۵۹ 
کسب کرده که در سطوح پایین رتبه بندی آکسفورد قرار 
دارد. به ویژه آنکه ایران از جمله کشورهایی بوده که در 
سال بررسی و تدوین گزارش آکسفورد رهنمود اخلاق 
هوش مصنوعی را تدوین نکرده و لذا امتیاز این بخش را 

از دست داده است.
زیر شــاخص های مربوط به ظرفیــت دیجیتال ذیل 
رکن دولت شــامل »خدمات بر خــط دولت«، »اصول 
زیرساخت های فناوری و اطلاعات« و »حمایت دولت از 

سرمایه گذاری در فناوری های نوظهور« است.
در محور تطبیق پذیری نیز آمدی دولت حساسیت دولت 
به تغییرات و داده های پشتیبانی اندازه گیری می شود. 
امتیاز ایران ر تمامی زیر شــاخص های مربوط به رکن 
دولت در شاخص آمادگی هوش مصنوعی در قالب شکل 

زیر نشان داده شده است.
امتیاز ایران در رکن زیرســاخت و داده نسبت به سایر 
ارکان بهتر است؛ هرچند که نسبت به سایر کشورهای 

مورد مطالعه عقب تر هستیم.
این رکــن دارای ســه دســته اصلی »زیرســاخت«، 
»دسترسی داده ها« و »بازنمایی داده ها« است. در دسته 
زیرساخت ها، زیرســاخت های مخابراتی، ابر رایانه ها، 
کیفیت پهنای باند، زیرساخت ۵G و پذیرش فناوری های 
نوظهور جهت محاسبه امتیاز کشورها مورد ارزیابی قرار 
گرفته است. در دسترسی به داده ها نیز موضوع داده های 
باز، حکمرانی داده ها، اشتراک تلفن همراه، خانوارهای با 
دسترسی به اینترنت و ظرفیت آماری مد نظر بوده است.
کشور ایران در طی ســال های ۲۰۲۲ تا ۲۰۲۳ روندی 
صعودی در بهبود زیرســاخت ها و اشتراک تلفن همراه 
طی کرده؛ اما از منظر کمرانی داده ها و ظرفیت آماری 

عملکرد ضعیفی داشته است.

چالش های کشور با تکمیل زنجیره فناوری رفع می شود

بومی سازی لاینرهای سرامیکی مورد نیاز صنایع 

رتبه ۹۳ ایران در شاخص »آمادگی هوش مصنوعی دولت«
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اصناف

مناطــق ويــژه اقتصــادي همچون 
شهرســتان ســلماس، بــه لحــاظ 
قــرار داشــتن در شــبكه حمــل 
و نقــل جــاده اي و نزديكــي بــه 
راه آهــن سراســري ايران بــه اروپا 
و همچنيــن گمركات فعــال منطقه آذربايجــان، مي توانند 
نقش مهمي در توســعه تجارت خارجي ايفــا كنند و در اين 
ميان بازگشــايي بازارچه هاي مــرزي در اين شهرســتان، 
 مي تواند تحول بزرگي در اقتصاد منطقه شــمال غرب كشور

 ايجاد كند. 
توسعه روابط تجاري با كشورهاي همجوار، اشتغالزايي، تامين 
نيازهاي ساكنان مناطق مرزي و كاهش مهاجرت مرزنشينان 
به ساير استان هاي كشور را مي توان از جمله اهداف مهم براي 

ايجاد اينگونه بازارچه ها دانست. 
نماينــده اتاق اصناف ايران در اســتان آذربايجــان غربي در 
شهرستان سلماس با بيان اينكه اين شهرستان نسبت به ساير 
شهرستان ها كمترين مرز را با كشور تركيه دارد، گفت: ايجاد 

بازارچه مرزي در شهرستان سلماس ضروري است. 
ســجاد شــاكر افزود: بازارچه هاي مرزي به عنــوان يكي از 
اهرم هاي مهم در ايجاد اشــتغال و توســعه روابط تجاري با 
كشورهاي همجوار در سال هاي گذشــته پيوسته تاثير قابل 
توجهي در فعاليت هاي اقتصادي كشور داشته اند. شهرستان 
سلماس بازارچه مرزي ندارد و لازم است مسئولان مربوطه به 

اين امر رسيدگي كنند. 

تاســيس بازارچه مرزي با سياســت صادرات و 
واردات دو طرفه

وي با تاكيد بر اينكه ديگر شهرستان هاي استان از جمله خوي، 
اشنويه، سردشت و پيرانشهر با وجود اينكه فاصله بيشتري با 
مرز دارند، داراي بازارچه مرزي هستند، تصريح كرد: گسترش 
اين بازارچه ها در اشتغال استان موثر بوده و مي تواند در ايجاد 
فرصت هاي شغلي در شرايطي كه مشــكل بيكاري از جمله 
دغدغه هاي بزرگ شهر سلماس است، نقش مهمي را ايفا كند. 
شاكر افزود: تاســيس بازارچه مرزي با سياســت صادرات و 
واردات دو طرفه مي تواند تاثير بسزايي را در رشد اقتصاد كشور 

به همراه داشته باشد. 

وي با بيان اينكه رونق اقتصادي و ايجاد اشتغال از ضروريات ايجاد 
بازارچه مرزي در سلماس است، اظهار كرد: با ايجاد و گسترش 
بازارچه هاي مرزي و اتخاذ شــيوه هاي مناســب براي تسهيل 
صدور كالا، زمينه براي رشــد اقتصادي فراهم مي شود. شاكر 
تصريح كرد: اصناف شهرستان سلماس فاقد كارت پيله وري كه 

مخصوص خروج از مرز براي خريد كالاست، هستند و اين كارت 
در شهرستان سلماس تنها به عشاير داده مي شود. 

با بسته بودن مرز، هيچ نوع فعاليت اقتصادي وجود ندارد
رئيس اتــاق اصناف شهرســتان ســلماس با بيــان اينكه 

شــهر ســلماس تنها 20 كيلومتر با كشــور تركيــه فاصله 
دارد، از مســئولان اجرايي خواســت براي ايجاد اشــتغال و 
رونــق كســب وكار در ســلماس بــا تاســيس بازارچــه 
 مــرزي از مشــكلات ركــود بــازار و نبــود نقدينگــي 

در بازار بكاهند. 

وي تصريح كــرد: نبود رونــق اقتصادي و نــرخ ماليات هاي 
ســنگين مشــكلاتي را بــراي اصناف بــه همراه داشــته 
و از ســوي ديگر با بســته بــودن مــرز هيچ نــوع فعاليت 
 اقتصــادي وجــود نــدارد كــه اميدواريــم مشــكلات 

مرتفع شوند. 

رئيس اتاق اصناف شهرستان سلماس عنوان كرد

توسعه تجارت خارجي با ايجاد بازارچه هاي مرزي 

ايــن روزها شــاهد بــه اغمــا رفتن 
خشكشــويي هاي  واحدهــاي 
هزينه هــاي  و  هســتيم  تهــران 
سرســام آور مصرفي آب براي صنفي 
همچون خشكشــويي كه به واسطه 
نحوه فعاليت شــان بيشــترين مصــرف حامل هــاي انرژي 
را دارنــد، منجــر به بروز مشــكلاتي شــده اســت و اعضای 
 اين صنف نيــاز به توجه ســازمان هــا و نهاد ها بــرای حل 

مشكلاتشان دارند. 
امــروزه در بســياري از كشــورهاي پيشــرفته، واحدهــاي 
خشك شــويي و از بين برنــده لكه و چين و چروك پوشــاك 
رشد قابل ملاحظه اي داشــته اند و در اين راستا از ماشين آلات 
و تجهيزات پيشرفته اي اســتفاده مي كنند. فعالان اين حرفه 
از شــريط ويژه بــراي هزينه هــاي آب، بــرق و گاز بهره مند 
مي شــوند و اگر پــاي درد و دل اعضاي اين صنف بنشــينيم 
متوجه مي شــويم كــه ايــن حرفه جايــگاه واقعي خــود را 
 از دســت داده و ايــن صنف با ســابقه در درياي مشــكلات 

غرق شده است. 

تعرفه حامل هاي انرژي بالا است
رئيــس اتحاديــه خشكشــويي و لباسشــويي تهــران در 
اين رابطــه اظهار داشــت: افزايــش قيمت آب، بــرق و گاز 
مشــكلات فراواني را براي اعضاي صنف خشكشــويي ايجاد 
كــرده و درحــال حاضــر ايــن هزينه هــاي كلان باعــث 
 شــده تا انجــام خدمات و صــرف هزينه هــا بــا يكديگر در 

تقابل باشد. 
ابوالفضل رجب زاده در گفت وگو با »كســب و كار« افزود: نحوه 
فعاليت در اين صنف به گونه اي اســت كه بيشترين مصرف را 
از حامل هاي انرژي در مقايسه با ساير صنوف دارد و متاسفانه 
 قيمت صورت حساب آب، برق و گاز به صورت تعرفه هاي تجاري 

محاسبه مي شود. 

با اين شــرايط نــرخ خدمات خشكشــويي تا 
40 درصد افزايش خواهد داشت

وي با اعلام اينكه اين معضل درحالي رقم مي خورد كه از طرفي 
استيجاري بودن اكثر صنوف و قيمت بالاي مواد اوليه فعالان 
اين صنف را بيش از پيش تحت فشــار قرار داده است، تصريح 
كرد: با اعلام درخواست بازنگري در تعرفه ها، همچنين به دنبال 
 جلوگيري از بروز برخــي تخلفات از جمله كــم كاري در ارائه 

خدمات هستيم. 
رئيــس اتحاديــه خشكشــويي و لباسشــويي تهــران 
درخواســتي را مبني بر محاســبه تعرفه هاي انرژي خدمات 
خشكشــويي با تعرفه صنعتي طي ارســال نامــه اي به اتاق 
 اصناف اعــلام كــرد و اميدواراســت در تعرفه هــا بازنگري 

صورت گيرد.
رجب زاده افزود: اگر اين شرايط همچنان حكم فرما باشد، شاهد 

افزايش نرخ خدمات خشكشويي ها تا 40 درصد خواهيم بود. 

پرداخت سالانه 100 ميليون ريال براي حل مشكل 
خشكشويي ها 

اين مقام مسئول در اتحاديه خشكشويي و لباسشويي تهران، 
عنوان كرد: ســازمان آب و فاضــلاب تهــران در واكنش به 
درخواســت اين اتحاديه مبني بر بازنگــري تعرفه آب اعلام 
كرد به دليل اينكه جزو مشاغل پرمصرف محسوب مي شويد. 
بايد تعرفه مصــرف مجــاز را افزايش دهيد و در اين راســتا 

ســالانه 100 ميليون ريال بپردازيد.  وي ادامه داد: ســوال 
اينجاست كه مگر واحدهاي خشك شــويي ماهانه چه ميزان 
درآمد كســب مي كنند كه چنين مبالغــي را بايد بپردازند؟  
با اين شــرايط كار در اين حرفه ديگر صرفه اقتصادي ندارد. 
ابوالفضل رجب زاده از تعطيلي بســياري از واحدهاي صنفي 
خشكشويي به دليل وجود مشــكلات فراوان خبر داد و اظهار 
داشت: با اين شرايط كار در اين حرفه صرفه اقتصادي ندارد و 
 كماكان اعضاي اتحاديه نياز به مساعدت مسئولان براي حل 

مشكلات دارند. 

هزينه نگهداري ماشــين آلات در اين صنف 
بالاست

مصطفي اميرآبــادي، يكي از فعالان صنف خشك شــويي در 
تشريح مشــكلات اين صنف عنوان كرد: هزينه هاي نگهداري 
ماشــين هاي لباسشــويي به دليل فرســوده بودن بالاست و 
از طرفي عــدم بازنگــري در تعرفه هاي آب و بــرق و گاز اين 
 صنف، باعــث تعطيلــي خشكشــويي ها يــا تغيير شــغل

 اعضا شده است. 
وي ادامه داد: شــايد كم تر كســي باوركند كه حتي قيمت ارز 

هم فعاليت در اين صنف را تحت تاثير قرار داده است و قيمت 
جهاني مواد شوينده با افزايش چشــمگيري همراه بوده است. 
پركلر پلي اتيلن؛ ماده اصلي شســت و شو در خشك شويي ها 
 در داخل توليد نمي شــود و ايــن محصول از طريــق واردات 

صورت مي گيرد. 
اميرآبادي گفت: اميد داريم تا حداقل با بازنگري در تعرفه هاي 
آب، برق و گاز، بخشــي از مشكلات خشكشــويي ها برطرف 
 شــود و بايد توجه داشــت كه اين حرفه، نياز ضروري عموم 

مردم است. 

»كسب و كار« از مشكلات صنف خشكشويي هاي تهران گزارش مي دهد

سرگیجه خشكشويي ها در درياي مشكلات
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گردشگری

جامعه ايران از سه جامعه شهري، روستايي و عشايري 
تشكيل شده اســت. تاثير جامعه عشايري در جامعه 
ايراني به قدري پررنگ بوده است كه در طول تاريخ، 
حكومت هاي بزرگي چــون غزنويان، ســلجوقيان، 
خوارزميان، قره قويونلوها، آق قويونلوها، افشاريه، زنديه 
و قاجاريه از دل ايل هاي عشاير ايران به وجود آمده اند. برخي محققان عقيده 
دارند كه واژه بختياري از باختري های كهن گرفته شده است و برخي بختياري 
را از تركيب دو واژه بخت و يار به معني خوشبخت مي دانند. حمدا... مستوفي، 
بختياري ها را از تبار بزرگ ايران قديم مي داند. محل سكونت ايل بختياري را 
چهارمحال و بختياري، خوزستان، اصفهان و شرق لرستان مي نويسند. شير 
سنگي كه در گويش لري به آن )بردشير( مي گويند، يكی از نماد های فرهنگي 

اين قوم كهن است كه آن را روي مزار پهلوانان و جوانمران خود مي گذارند. 
 

 طبقات اجتماعي ايل بختياري: 
زن و مرد عشاير بختياري مثل زن و مرد جامعه مدرن امروزي كار مي كنند و 
هر دو در درآمد خانواده شريك هستند. اپوزيسيون بختياري يعني اپوزيسيون 
طبيعت و فرهنگ و اپوزيسيون ماده، نر ديده مي شود كه نوع فعاليت هايي كه 
براي زن در نظر گرفته شده اســت از زمره كارهاي طبيعت است مثل باغچه 
كاري يا انجام صنايع و هنرهاي دســتي و بومي كه زن را در تماس مستقيم 
با محصولات يا اشياي طبيعي قرار مي دهد. مرد ســعي مي كند كه اين نوع 

فعاليت ها را تيول خود گردانده و به خود اختصاص دهد. 

 فنون كوچ نشينان: 
برخي طايفه ها170 كيلومتر طي طريق مي كنند. براي اين طايفه ها كوچ بهاره از 
30 تا40 روز و كوچ پاييزه حدود20 روز طول مي كشد. آغاز حركت نخستين گروه 
معمولا با جشن نوروز مصادف است. بختياري ها در هنگام كوچ در گروه هاي كوچك 
شروع به صعود به ارتفاعات زاگرس مي كنند. هر شب خيمه چادري برپا مي كنند. 
آخرين افراد اين گروه كه محل را ترك كردند، نخســتين افراد گروه بعدي از راه 
مي رسند. هر روز فاصله حدود 5 تا10 كيلومتر طي مي شود. در راه هاي سخت مردها 
مجبور مي شوند خط زنجيري بسازند كه هم خودشان يك به يك بگذرند و هم بزها 
و گوسفندان. برخي گذرگاه ها بسيار سخت است مانند كوه )منار( از طناب براي بالا 
رفتن استفاده مي كنند عبور ايل از رود كارون تماشايي است. حدود ارديبهشت به 
ييلاق مي رسند و تا اوايل شهريور در آن منطقه مي مانند. )بختياري ها به قشلاق 
گرمسير مي گويند( چهار ماه پس از رسيدن به اين منطقه كوچ نشينان بايد قبل از 
بسته شدن گردنه ها از آنها بگذرند. مدت اقامت در گرمسير حدود 6 ماه است كه 

طولاني ترين دوره پراكندگي عشاير است. 

 دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دامداري در زبان لري بيشتر به گله داري مشــهور است. هانري رنه دالماين، 
درباره دامداري در بين بختياري ها مي نويســد: تعليف دام اشــتغال اصلي 

كوچ نشينان است. گوسفند و دام هاي شاخدار منبع اصلي ثروت هستند. 

 تكنولوژي دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دو دست با قفل: چنين وسيله اي پابندي است كه داراي نقطه اتصال ثابتي به 
زمين نيست و به حيوان امكان چريدن را به هنگام راه رفتن مي دهد ولي امكان 
دويدن را از او مي گيرد.  تاراق: زنگوله اي بزرگ كه به دليل صداي زيبا و رسا و مسلط 
به ساير صداهاي زنگوله ها، وسيله غيرقابل انكار عملكرد بز پيشاهنگ است. هميشه 
براي يك گله200 تا300 رأس4 تا5 رهبر درنظر مي گيرند كه هيچ وقت از هم جدا 
نيستند. جابه جا شدن آنها هرگز از چشم دور نمي ماند و شامل تمام گله مي شود. 

ابزار دست چوپان بختياري: چاقو كه در يــك قاب چرمي به كمر چوپان 
آويخته مي شود. قلاب ســنگ به گويش لري )كي ووم( ناميده مي شود. 
در بيشــتر مواقع اين قلاب ســنگ همان كاري را مي كند كه عصاي 

چوبي چوپانــان قديم 

براي هدايت گله ها از راه دور و راه بردن آنها مي كردند. 
علامت گذاري دام ها: هر علامتي به ساير مشخصات حيوان اضافه مي شود و 

به منزله وسيله يادآوري اين مشخصات مورد استفاده قرار مي گيرد. 

 كشاورزي كوچ نشينان بختياري: 
به گفته بارث، كوچ نشينان كشــاورزي را سخيف مي دارند، آنها خريد محصولات 
كشاورزي را بر عمل آوردن آن ترجيح مي دهند. اگر هم داراي زمين زراعي باشند. 
مايلند آن را كرايه دهند تا اينكه خودشان مبادرت به كشت كنند. كشاورزي يك 
فعاليت جنبي براي آنهاست. كوچ نشينان بختياري در شرايط مناسب و يكجانشيني 
مبادرت به كشاورزي ديمي مي كنند.  از همان آغاز سومين بارندگي حدود اواخر 

مرداد در ييلاق و اوايل آبان در گرمسير، شخم و بذرافشاني شروع مي شود. 
 تكنولوژي حمل و نقل كوچ نشينان بختياري: 

حمل و نقل توسط انســان: محدود بــه بارهاي ســبك و راه هاي كوتاه 
مي شــود؛ اين كار تقريبا و به ويژه 

درباره تكاليف شاق روزمره از قبيل حمل هيزم و نيز آب كه در مشك ها ريخته 
مي شود و حمل گهواره در طول كوچ اختصاص به زن ها دارد. تمام اين بارها 
بر پشت حمل مي شوند و توسط تســمه و طناب به شكل حمايل تنظيم و به 

پشت بسته مي شوند. 
 )توبره( چوپانان: توبره ســاده اي از بافته هاست و داراي بند حمايل است، 

تنها توبره اي است كه با عمل حمل و نقل توسط انسان منطبق شده است. 
حمل ونقل توســط حيوان: بختياري ها براي حمل ســاير بارها و به ويژه 
براي مســيرهاي طولاني، به نيروي حمل حيوانات كــه از زمان هاي پيش 
مهم ترين وســيله حمل و نقــل بوده اند، متوســل مي شــوند. چهارپايان و 
 همچنيــن گاوهــا حيواناتــي هســتند كه بــراي كار مــورد اســتفاده 

قرار مي گيرند. 
خر و قاطر بدون اينكه تفاوتــي در نر و ماده آنها قايل شــوند به زير بار برده 

مي شوند. 

»کسب و کار« از وضعیت معیشت ایلات و عشایر گزارش می دهد 

اقتصاد عشــاير ی

»کسب و کار« در گفت و گو با کارشناسان، روند تاثیر گردشگري را بررسي مي کند

زبان مسالمت آميز،  راه ورود توريست
وزيران امور خارجه ايران مذاكرات 
خود را به زودي و در هفته هاي آينده 
براي دستيابي به توافق جامع ادامه 
دهند. اين نتيجه اي است كه اعضاي 
تيم مذاكره كننده هســته اي ايران براي ادامه روند 
مذاكرات بيان داشــته اند. مذاكــره اي كه عده اي از 
كارشناسان حوزه بين الملل چنين نتيجه اي را برايش 
مســالمت آميز و قابل قبول مي دانند و عده ديگري 
همچنان بر طبل مخالف مي كوبنــد اما نتيجه هر چه 
باشد مهم اين اســت كه اين مذاكرات فقط بر شرايط 
اقتصادي ايران تاثيرگذار نيست، بلكه حوزه هاي ديگر 
را هم تحت تاثير قرار مي دهد. گردشگري اين روزها به 
قطب اقتصادي كشورها بدل شده است. حوزه اي كه با 
ورود توريست و گردشگر به كشورها به جايگاه مالي 
بالايي رسيده است تا جايي كه دو ماه پيش سخنگوي 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس در جمع تعدادي از 
سرمايه گذاران گردشگري اظهار كرد: »ميزان فروش 
نفت در ســال 94 حتي كمتر از سال 93 خواهد بود و 

پيش بيني دولت اين است كه يك ميليون بشكه نفت 
در روز فروخته نخواهد شــد و درآمد با دلار بالاي 100 
بسته نخواهد شــد. اين اعداد و ارقام وضعيت بودجه 
سال 94 را كاملا مشخص مي كند و دولت در بودجه 94 
راهكاري جز درآمدزايي از طريق گردشگري ندارد.« 
تمام اين موارد نشان مي دهد كه گردشگري حوزه اي 
درآمدزا محسوب مي شود. در كنار اين موارد البته نبايد 
نقش مذاكرات را در توسعه گردشگري كمرنگ دانست. 
ايرج ميلاني گردشگر، كارشناس و فعال حوزه توريسم، 
درباره تاثير روند مسالمت آميز بودن مذاكرات بر جذب 
توريست به »كسب و كار« مي گويد: »من فكر نمي كنم 
كه مذاكرات اتمي مستقيما براي وارد شدن گردشگر 

به  ايران تاثيرگذار باشــد. مگر اينكه در خارجي 

موضع گيري هاي ايران بالفرض اگر مذاكرات شكست 
مي خورد و ايران واكنش هاي تندي به غرب نشــان 
مي داد، ممكن بود اين واكنش ها ديگران را از آمدن به 
ايران پشيمان كند. ولي ايران حتي در صورت شكست 
مذاكرات هــم از خود واكنش هاي تنــد و خصم آميز 
نشــان نمي داد، باز هم روند ورود گردشگر بي تاثير 
از اين مقوله ادامه پيدا مي كــرد. در واقع نوع رفتار 
دولتمردان بسيار در اين زمينه موثر است. البته بعد از 
سركار آمدن دولت جديد روند ورود گردشگر افزايش 
پيدا كرده اســت و به قدري رونق در اين حوزه زياد 
است كه با مشــكل خدمات دادن به توريسم و كمبود 
امكانات مواجه هســتيم.«اين كارشناس گردشگري 
تاكيد مي كند: »درحال حاضر براي متوليان گردشگري 
كشور، جذب گردشــگر در اولويت نيست. در شرايط 
فعلي، مديران بيشــتر به اين موضوع فكر مي كنند 
 كه چگونه به گردشــگراني كه آمده اند، شايسته تر 

پاسخ  دهند. «

   روند ورود گردشگر مثبت است 
در زمينه تاثيــر مذاكرات بر رونــد رونق اقتصاد 

گردشــگري، امير هاتفي دبير انجمن صنفي دفاتر 
خدمات مسافرتي تهران به »كسب و كار« مي گويد: 
»تغييــري را در وضعيت ورود توريســت به ايران 
نمي بينــم. البته روال صعودي كه از زمان شــروع 
مذاكرات انجام شده كماكان برقرار است. اين روند 
به خوبي درحال پيش روي است و همين موضوع آمار 
مسافران ورودي به ايران را افزايش داده و درحال 
ادامه است. براي اينكه كار با كيفيت بالا انجام شود، 
بايد ســرمايه گذاري خاص در صنعت گردشگري 
انجام شود. به عقيده من كشش توريسم ورودي به 
ايران كافي است، ما از لحاظ امكانات ظرفيت پذيرش 
توريست بيشتر را نداريم. درحال حاضر يك هتل 
مرغوب خالي در اصفهان، يزد و شيراز پيدا نمي كنيم. 
ما هتل هاي زيادي نداريم كــه بخواهد خالي بماند. 
البته قضيه تهران فرق دارد، چون در تهران تعداد 
هتل هاي با كيفيت كم نيست. بايد براي آمار دقيق 
جذب گردشگر به تمام شهرها نگاه كرد.« او تاكيد 
مي كند: »تا به حال از نظر مــا روند مذاكرات خوب 
بوده است چراكه اين روند ســازش بايد به تدريج 
انجام شود. سياستمداران ما مي دانند با چه شرايطي 

روبه رو هستيم.« 
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سردار سلمانی خبر داد؛
اجرای دوازدهمین مرحله طرح 

آرامش در شهر در ایلام
فرمانده انتظامی ایلام از اجرای طرح آرامش با 

هدف کاهش جرائم در سطح استان خبر داد.
 ایلام- سردار جمال سلمانی  اظهار داشت : در 
راستای طرح ارتقاء امنیت اجتماعی و برخورد 
با هنجارشکنان جامعه، طرح آرامش در شهر 
با هدف کاهش جرائم در سطح استان ایلام به 

مرحله اجرا در آمد.
وی افزود: در اجرای ایــن طرح، ۱۷نفرخرده 
فروش مواد مخدر دســتگیر و تعداد ۳۲نفر 
معتاد متجاهر جمع آوری که جهت بازپروری 

تحویل کمپ های ترک اعتیادشدند.
فرمانده انتظامی اســتان ایلام تصریح کرد : 
همچنین در اجرای این طــرح ۲۶کیلو گرم 
انواع مواد مخدر در بازرسی از مخفیگاه و پاتوق 

خرده فروشان مواد مخدر کشف و ضبط شد.

سرپرست شرکت گاز مازندران خبر داد:
تحویل بیــش از 159 میلیون 
مترمکعــب گاز طبیعــی به 

جایگاه های CNG  مازندران

سرپرست شــرکت گاز اســتان مازندران از 
تحویل بیــش از ۱59 میلیــون و ۳۶۱ هزار 
 CNG مترمکعب گاز طبیعی به جایگاه های
استان طی شش ماهه نخســت سال ۱۴۰۳ 

خبر داد.
  به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز استان 
مازندران، هژبر جوادی با اعلام این خبر اظهار 
کرد: CNG در مقایسه با بنزین، سوختی پاک 
به حساب می آید و آلاینده های کمتری تولید 
می کند؛ افزون بر این، CNG نسبت به بنزین 

قیمت کمتری دارد.
  وی به نقش بارز گاز طبیعی در کاهش آلودگی  
های هوا تاکید و بیــان کرد: رویکرد دولت در 
جایگزینی گاز طبیعی به  جای سوخت  های 
فسیلی در صنعت حمل  و نقل قطعاً علاوه بر 
کاهش آلودگی  های زیســت  محیطی فواید 
متعددی را برای کشور به همراه داشته است؛ 
که کاهش واردات بنزین، کاهش هزینه  های 
دولت در بخش حمل  و نقل و ... نمونه  ای از این 

فواید این طرح است.
 جوادی با اشاره به فعالیت ۱۲۶ جایگاه عرضه 
CNG در استان مازندران، خاطرنشان کرد: با 
توجه به تعداد جایگاه  های سوخت در استان، 
در زمینه توزیــع و تحویل گاز به خودروها در 
حال حاضر مشکلی وجود نداشته و دسترسی 
به جایگاه  های سوخت CNG در اقصی نقاط 
استان، به سهولت امکان  پذیر است و استفاده 
از گاز طبیعی به عنوان ســوخت پاک جهت 
خودروها ضمن صرفه جویی در مصرف بنزین 
و صرفه اقتصادی برای کشــور، باعث کاهش 

آلودگی در شهرهای استان می شود.

خرید 17 دستگاه خودرو آمیکو 
آسنا دو کابین برای شرکت آب 

و فاضلاب استان مرکزی

سید محسن موسوی:  ۱۷ دســتگاه خودرو 
آمیکو آســنا دو کابین برای شــرکت آب و 
فاضلاب اســتان مرکزی خریداری و طی دو 

مرحله به شرکت منتقل خواهد شد. 
در روز سه شنبه 8 آبانماه ، 8 دستگاه خودرو 
با حضور مدیرعامل و کارکنان ، به پارکینگ 
ستاد منتقل گردید و با انتقال مابقی خوردوها 
، به زودی در ناوگان حمل و نقل شــرکت به 

کارگرفته می شوند.

مدیرعامــل شــرکت گاز 
اســتان ایلام از برگزاری 
مانور ترکیبی نفوذ پهپادی 
و انتشــار مواد شیمیایی 
و آســیب  محیط زیستی 
در ایســتگاه CGS هفت 
چشــمه ایلام بمناســبت هفته پدافند غیرعامل 

خبر داد.
ایــلام-    آذر یعقوبیان : محمود کشــاورز هدف از 
اجرای این مانور را تــاب آوری در مقابل تهدیدات 
و حمله دشــمن، خنثی کردن خرابکاری، آمادگی 
پرسنل امدادی، حفظ و پایداری گاز و غیره عنوان 
کرد و اظهار داشت: این مانور برای خنثی سازی و 
ریزش ماده بودار کننده مرکاپتان در محیط ایستگاه 
با استفاده از ماده زئولیت جاذب ماده بودار کننده که 
توسط شرکت های دانش بنیان ساخته شده و برای 
اولین بار در کشور از این ماده در مانور های برگزار  

شده استفاده شده است.
وی با بیان اینکه برگزاری مانور خنثی سازی مواد 
مرکاپتان در ایستگاه CGS به عنوان مانور عملیاتی 
برای اولین بار در کشور اجرا شده است، افزود: وقوع 
چنین حوادثی می تواند به مسمومیت منجر شوند 
که شناسایی  نقاط ضعف و قوت شرکت گاز و ارزیابی 

همکاری دستگاههای خارج از سازمان، دستگاههای 
امنیتی و خدمات رسان در این مانور مورد ارزیابی 

قرار گرفت.
/مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام با اشاره به اینکه 
در این مانور از مواد خنثی سازی، تولیدات شرکت 
های دانش بنیان داخلی استفاده شده است، تصریح 
کرد: بمناسبت هفته پدافند غیرعامل مانور سطح 
یک تحت عنــوان “مانور ترکیبی نفــوذ پهپادی و 
انتشار مواد شیمیایی و آسیب زیست محیطی در 
ایستگاه CGS ایلام” با حضور نیروهای شرکت گاز، 
نیروی انتظامی، هلال احمر، سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی، آتش نشانی و سایر دستگاههایی ذیربط 

استان با موفقیت انجام شد.
وی با اشاره به اینکه برگزاری مانور و زرمایش های 
متعدد در این مجموعه به منظور آمادگی و مقابله 
با هر گونه بحران طراحی و اجرا می شــود، گفت: 
شــرکت گاز اســتان با آمادگی کامل برای مقابله 
با وقوع حــوادث احتمالی طبیعــی، غیرمترقبه یا 
هرگونه حوادث دیگر، اتفاقات را در شبکه توزیع گاز 
مدیریت می کند تا آحــاد مختلف مردم در مصرف 

گاز دچار کمبود یا مشکل نشوند.
کشاورز تأکید کرد: این مجموعه با رعایت الزامات 
پدافند غیر عامل و با نصب تجهیزات اســتاندارد و 
انجام تعمیرات پیشگیرانه در ایستگاه ها و تاسیسات 
خود و نیز ایجاد هماهنگی بســیار مناســب بین 

همکاران در اقصی نقاط اســتان، سبب اطمینان  
خاطر مردم در هنگام وقوع حوادث و بلایای طبیعی 

برای خدمات  رسانی پایدار می شود.
وی حفظ آمادگی کامل برای مقابلــه با بحران را 
یک ضرورت دانست و تاکید کرد: تمامی کارکنان 
شرکت گاز استان به ویژه نیروهای امدادی در حال 
آماده باش هستند تا در صورت وقوع حوادث، از بروز 
هرگونه خسارت و آسیب به تاسیسات گاز، شبکه و 
ایستگاه ها جلوگیری شود و خللی در روند گازرسانی 

به مشترکان ایجاد نشود.
مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام از برگزاری ۲5 
مانور ســطح یک در زمینه هــای مختلف از جمله 
پدافند غیرعامل و مدیریت شرایط اضطراری در ۶ 
ماهه اول ســال جاری خبر داد و افزود:از این تعداد 
مانورهای برگزار شــده ۱۴ مورد در زمینه پدافند 
غیرعامل و ۱۱ مورد مدیریت شــرایط اضطراری 

بوده است.
وی اظهار داشت: این مانورها در زمینه های مختلف 
همچون قطع گاز به دلیل ناترازی گاز، زلزله، تخلیه 
گاز در زمــان تعویــض فیلتر و عمل کردن شــیر 
 CGS اطمینان، آتش سوزی عمدی مراتع اطراف
و سرایت به ایســتگاه، خرابکاری و قطع شبکه در 
ایستگاه تقلیل فشار، نفوذ آشــوب گر به ایستگاه 
CGS ، بروز آتش سوزی در محوطه انبار فیلتر های 

مستعمل و غیره بوده است.

کشــاورز هدف از برگزاری این مانورهــا را ایجاد 
آمادگی پرسنل برای شــرایط بحران و اضطراری 
عنــوان و تصریح کرد: بــرای آمادگــی نیروهای 
خدمت رســان و آماده  بکار نگه داشتن تاُسیسات و 
زیرساخت ها برای ارائه خدمات مطلوب این مانورها 

برنامه ریزی شده است.
وی هدف از برگزاری این مانورها را ایجاد آمادگی 
پرسنل برای شــرایط بحران و اضطراری عنوان و 
تصریح کرد: برای آمادگی نیروهای خدمت رسان 

و آماده  بکار نگه داشــتن تاُسیسات و زیرساخت ها 
برای ارائه خدمات مطلوب این مانورها برنامه ریزی 

شده است.
مدیرعامل شرکت گاز اســتان ایلام از کسب نمره 
9۷ از سوی ارزیابان سازمان پدافند غیر عامل دراین 
مانور خبر داد و گفت: ارزیابان این مانور در آیتم های 
مختلف برگزاری این مانــور مطلوب عنوان کردند 
و خواستار اســتمرار برگزاری این گونه مانور ها در 

سطح استان شدند.

مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام: 

برگزاری مانور ترکیبی نفوذ پهپادی در ایستگاه CGS گاز ایلام

سید محسن موســوی: ارزیابی صلاحیت حرفه ای نیروهای پیمانکار توزیع برق استان 
مرکزی با حضور مدیران ارشد صنعت برق ، معاونین اســتاندار ، مدیران دستگاه های 

اجرایی استان و ۲۷ ارزیاب متخصص صنعت برق کشور در اراک برگزار شد.
مدیر اجرایی انجمن صنفی کارفرمایی شــرکت های توزیع برق در آیین افتتاحیه این 

ارزیابی  بر ارتقای سطح آگاهی و توانمندسازی سیم بانان و کارگران سخت کوش برای 
جلوگیری از بروز حوادث تاکید کرد و گفت: این افراد در نگه داشت شبکه برق و کاهش 
حوادث شبکه نقشــی پررنگ دارند و در شــرایط بحرانی برف، باران، طوفان و اوج بار 
تابستان و ... با تلاش شبانه روزی و بی وقفه جهت پایداری کامل شبکه تمام توان فنی 
و مدیریتی خود را به کار می گیرند که بی تردید برگزاری چنین رویدادهایی  می تواند 
تا حد زیادی در کاهش خطاها و ارتقای مهارت های فنی و شغلی این دسته از کارکنان 

خدوم نقش مهمی ایفا کند.
علی حیدری تفرشــی افزود: از آنجا که ســیمبانان و کارگران صنعت برق مسئولیت 
خطیری در صنعت برق و تامین برق مطمئن و پایدار دارند، برگزاری چنین رویدادهایی 
می تواند در افزایش آگاهی و مهارت آنان و کاهش حوادث حین کار تاثیر بسزایی داشته 

باشد.
وی نیــروی انســانی متخصص و متعهــد را ارزشــمندترین ســرمایه و عامل اصلی 
خدمت رسانی پایدار و مطلوب در صنعت برق دانســت و افزود: در راستای تامین برق 
مطمئن و پایدار برای کلیه مشترکان توسط صنعت برق و فائق آمدن بر چالش هایی که 
صنعت برق همواره با آن روبروست، ضرورت دارد تا نیروهای اجرایی این صنعت همواره 
از آمادگی کامل برخوردار بوده و سطح آموزش و اثر بخشی آنها پیوسته مورد بازبینی 

و پایش قرار گیرد.
مدیرعامل شرکت توزیع برق استان مرکزی گفت: در رویداد ارزیابی صلاحیت حرفه ای، 

بیش از ۳۰۰نفر از نیروهای پیمانکاری در استان مرکزی طی سه روز از  8تا ۱۰آبان ماه 
جاری با حضور ۲۷ ارزیاب متخصص صنعت برق کشور با همکاری دانشگاه شهید بهشتی 

و توانیر مورد پایش و ارزیابی قرار می گیرند.
 محمود محمودی افزود: نیروهای پیمانکاری در حوزه های دانشی، ایمنی، تخصصی، 

مهارتی، روان شناختی و طب کار مورد ارزیابی و پایش قرار می گیرند.
وی با اشاره به اهمیت بســیار زیاد منابع انسانی در افزایش بهره وری و کیفیت خدمات 
قابل ارائه به مشــترکین و ســایر ذینفعان گفت: در جهت حفظ ســرمایه انسانی و به 
تبع آن دستیابی به اهداف و فعالیت های شــرکت، ارتقای مهارت های فنی و شغلی و 

توانمندسازی نیروی انسانی ضرورت دارد.
علی اکبر اسدی،معاون هماهنگی امورعمرانی استانداری مرکزی هم با تأکید براین که 
کار ها و وظایف سازمانی باید با دقت و با آرامش خاطر و بدون کوچکترین استرسی انجام 
شود، تصریح کرد: انجام فرایند کار باید به نحوی طراحی شود که زمینه مخاطره را در 

انجام عملیات ایجاد نکنیم.
 فریدون خودنیا،یکی از مدیران ارشد توانیر هم گفت:تمرین عملی، روحیه همکاری، 
تطبیق با شــرایط ، مدیریت زمان، روابط عمومی بالا، مهارت حل مشکل و توانایی کار 

تیمی از جمله اهداف برگزاری جهت این ارزیابی  است.
گفتنی است، این رویدادها با همکاری شرکت توانیر، انجمن صنفی کارفرمایی شرکت 

های توزیع نیروی برق و اساتید دانشگاهی برگزار شده است.

مدیر عامل شرکت آبفا کردستان گفت :از ابتدای سال جاری تا 
پایان مهر ماه 8 هزار ۳۲9 انشعاب فاضلاب و 9 هزارو۴۱5 انشعاب 

آب در شهر ها و روستاهای استان واگذار شده است
 محمد فرهاد با بیان این مطلب اظهار کرد: بیشــترین انشعاب 
فاضلاب واگذار شده در سال جاری مربوط به شهرستان سنندج 

به تعداد ۳ هزار و ۴۴۰ فقره و بیشترین انشعاب آب واگذار شده 
نیز در سال جاری مربوط به شهرستان سنندج به تعداد ۳ هزار و 

۴5۷  فقره بوده است.
وی افزود: در مهرماه جاری یک هزار و 58۶ فقره انشعاب آب و 
هزار و ۳۶۲ فقره انشعاب فاضلاب به متقاضیان واگذار شده است.

فرهــاد تصریح کــرد: با توجــه به افزایــش نیاز بــه خدمات 
آب و فاضــلاب در ســطح شــهرها و روســتاهای اســتان، 
شــرکت آبفا کردســتان به طــور مرتــب و مطابــق موازین 
 قانونــی اقــدام بــه واگــذاری انشــعاب بــه مشــترکان 

جدید می کند.  

مدیرعامــل شــرکت آبفا کردســتان خاطرنشــان کــرد: در 
حال حاضر حدود ۶۳۰ هزار مشــترک شــهری و روســتایی 
در بخــش آب و ۴۷8 هــزار مشــترک شــهری و روســتایی 
 در بخــش فاضــلاب در اســتان زیــر پوشــش خدمــات 

شرکت آبفا هستند.

با حضور مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان البرز از اولین 
کمپرسور پروسس GQa ســاخت ایران در شرکت پیشگامان 

صنایع آسیا در شهرک صنعتی هشتگرد رونمایی شد.
دکتر محمد انصاری در خصوص مشخصات ساخت این کمپرسور 
گفت: کمپرسور پروسس GQa با سرعت حرکتی ۴5۰ دور در 
دقیقه و ۳۰ تن وزن به سفارش شــرکت فولاد مبارکه اصفهان 
جهت انتقال گاز در واحــد احیای فولاد، توســط متخصصان 

داخلی طراحی و تولید شده است. مدیرکل صمت استان البرز 
تصریح کرد: فناوری ســاخت این کمپرســور ها در این کلاس 
پیش از این فقط در اختیار ســه کشــور آلمان، ژاپن و آمریکا 
بوده و با اقدام شرکت پیشگامان صنایع آســیا در بومی سازی 
 تولید این محصول، ایران چهارمین شــرکت فعال در این حوزه 

خواهد بود.
انصاری با اشاره به اهمیت این دستاورد صنعتی برای کشورمان 

گفت: با تولید و امکان ایجاد ظرفیت بازسازی، نوسازی و نگهداری 
این محصول، کمک جدی به صنعت فولاد در راستای جلوگیری 

از خروج ارز و تداوم فعالیت خط تولید صورت گرفته است.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان البرز افزود: عمده قطعات 
داخلی این کمپرسور ساخت شرکت پیشــگامان صنایع آسیا 
هســتند و معدود قطعات وارداتی نیز با فرآیندهای تکمیلی در 

روند ساخت این محصول بکارگیری شده اند. 

گفتنی اســت، شرکت پیشــگامان صنایع آســیا همچنین در 
زمینــه بازســازی و نوســازی کمپرســورهای میدیــوم در 
GQ،GQa و GQb( و  5 تیــپ کمپرســور پروســس)
کمپرســور اســکرو 5۳۷ و کمپرســور اســکرو ۷۳۶ نیــز 
فعالیت داشــته و بــزودی از محصول دیگری که توســط این 
 شــرکت مراحل بومی ســازی خود را طی می کنــد رونمایی 

خواهد نمود.

مدیر منطقه دو شــهرداری بندر بوشــهر از عملیات حفاری، 
غلاف گذاری، ۴۱۰ متر کابل کشــی و اجرای ۱۲ پایه روشنایی 

و همچنین نصب یک برج نوری در سطح منطقه دو خبر داد. 
 مهدی وفا در تشریح این خبر گفت: در راستای تقویت و تکمیل 
روشنایی معابر، تعداد 9 پایه، مشتمل بر ۴5 شعله چراغ در پارک 

حاشیه شمالی بلوار شــهید قره نی و تعداد سه پایه، مشتمل بر 
چهار چراغ خیابانی واقع در محدوده میدان شهدای پایگاه هوایی 

نصب و مورد بهره برداری عمومی قرار گرفت.
  وفا همچنین افزود: با توجه به تاکید شهردار محترم در راستای 
تکمیل روشــنایی معابر و اماکن عمومی و همچنین تخصیص 

بودجه مناسب در سال جاری، تعداد پایه های روشنایی در معابر، 
پارک ها و همچنین نوار ساحلی افزایش یافته است.

  مدیر منطقه ۲ شــهرداری بوشــهر ادامه داد: اجرای یک برج 
نوری مشــتمل بر چهار شــعله پرژکتور در محوطه پارکینگ 
عمومی بیمارســتان خلیج فارس نیز از دیگــر اقدامات مهمی 

بود که توسط شــهرداری منطقه دو اجرایی شده است.  مهدی 
وفا در پایــان تصریح کــرذ: معابر و اماکن دیگری نیز توســط 
شهرداری بوشهر شناسایی شده اســت که اقدامات لازم جهت 
 ایجاد روشنایی مطلوب آن نقاط به زودی با همکاری اداره برق 

اجرایی می گردد.

شهردار اراک گفت: شهرداری در اراضی 9۰ هکتاری تنها برای کناره 
غربی و جنوبی می تواند مجوز ساخت صادر کند.

به گزارش اداره ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اراک، علیرضا 
محمودی عصر روز دوشــنبه هفتم آبان مــاه در یکصد و پنجاه  و 
هفتمین جلسه صحن علنی شــورا اظهار کرد: در فضای مجازی 
جوسازی صورت گرفته بود مبنی بر اینکه تمامی مالکین این زمین ها 
می توانند برای گرفتن مجوز ساخت حضور پیدا کنند، در حالی که 
در اراضی 9۰ هکتاری با درخواستی که از شورا انجام شد مبنی بر 
حضور 8۰ درصد از مالکین برای واگذاری ۶5 درصد از اراضی برای 
معابر به شهرداری داده شــده و چون این مشارکت صورت نگرفته 
است و معبر وجود ندارد، امکان صدور مجوز برای سایر مالکین در 

بخش های دیگر وجود ندارد.

وی افزود: از آنجایی که در بخش غربی و جنوبی معبر وجود دارد و 
صدور مجوز در شورای شهر تصویب شده است و در کمیسیون ماده 
پنج بررسی شد و مورد تأیید قرار گرفت، فرایند صدور مجوز امکان 
پذیر است.شهردار اراک تصریح کرد: شهرداری در اراضی 9۰ هکتاری 

تنها برای کناره غربی و جنوبی می تواند مجوز ساخت صادر کند.
محمودی افزود: شهروندان اراکی موارد مهم همانند این مورد را تنها 
از خود منابع رسمی شــهرداری کسب اطلاعات کنند و از دریافت 

نظرات غیرموثق و از موارد دیگر خودداری کنند.
وی اظهــار کرد: هفتــه فرهنگی اراک با مشــارکت ســمن ها و 

دستگاه های اجرایی و مردم شریف شهر اراک برگزار شد.
شهردار اراک ادامه داد: در خصوص برنامه ها و چگونگی و کم و کیف 
اجرای آن از چندین هفته قبل از هفته فرهنگی اراک نشست هایی با 

دستگاه ها، نهادها، ادارات، هنرمندان، انجمن های هنری و ورزشی، 
گروه ها و سازمان های مردم نهاد، اساتید دانشگاه، پیشکسوتان و 
فرهیختگان برگزار شد و بخش وســیعی از نظرات اندیشمندان و 

فرهیختگان را در چگونگی اجرای برنامه ها اعمال کرده ایم.
محمودی افزود: در مراسم و رویدادهایی که تحت عناوین مختلف 
برگزار شد، عناصر هویتی شــهر اراک مورد توجه قرار گرفت.وی 
گفت: در هفته فرهنگــی اراک، برنامه ها متعــدد وافتتاحیه ها و 
کلنگ زنی هایی صورت گرفت که مهمترین آنها شامل: کلنگ زنی 
پارک اوتیسم، کلنگ زنی ساختمان آتش نشانی خیابان طالقانی که 

دارای استانداردهای کامل است صورت گرفت.
وی، آغاز بکار فاز دو بهسازی پارک شهید باهنر با اعتباری بالغ بر ۲۱ 
میلیارد تومان، کلنگ زنی پارک آبی و صندلی پرنده و مجموعه بزرگ 

فروشگاهی یا هایپر زیپ لاین و مجتمع بین راهی منطقه گردگشری 
نورالهشــدا)دره گردو( را از دیگر برنامه های هفته فرهنگی اراک 
برشمرد و گفت: در این هفته ساختمان تئاتر شهر اراک افتتاح شد 
و چندین اجرا هم در آن صورت گرفت و مورد استقبال بسیار خوب 
شهروندان قرار گرفت به گونه ای که بیشتر از ظرفیت این ساختمان 
برای تماشا و اجراها، مخاطب حضور داشت و این تصویر ایجاد شد که 

این ساختمان کمی کوچک در نظر گرفته شده است.
شهردار اراک تصریح کرد: در هفت شب این هفته، هفت دستگاه 
موسیقی فاخر ایرانی اسلامی در اراک اجرا شد و مورد استقبال بسیار 
زیاد شهروندان قرار گرفت.محمودی افزود: به عنوان یک شهروند 
اراکی متوجه شدم، یکی از بزرگان موسیقی فاخر ایران اسلامی از 

خطه فراهان است.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

آغاز ارزیابی صلاحیت حرفه ای نیروهای پیمانکار توزیع برق استان مرکزی

واگذاری بیش از 17 هزار انشعاب آب و فاضلاب طی سال جاری در کردستان 

رونمایی از اولین کمپرسور پروسس GQa ساخت ایران توسط مدیرکل صمت استان البرز

اجرای 1۲ پایه روشنایی و یک برج نوری جهت تقویت روشنایی معابر منطقه دو شهرداری بوشهر  

شهردار اراک: شهرداری برای کناره غربی و جنوبی اراضی ۹۰ هکتاری، مجوز ساخت صادر می کند

خبر

استان ها
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

CMS چيست و چه نامه به سردبير
كاربردهايي دارد؟

 Content نرم افــزار مديريــت محتــوا يــا
Management System برنامــه اي اســت 
كه به طور كامل از ايجاد، مديريت و به روزرســاني 
يك وب سايت پشــتيباني مي كند و تمام ابزارهاي 
مورد نياز براي مديريت يك ســايت را داراســت. 
CMS  چرخه زندگي يك صفحــه وب را از ايجاد 
  CMS .و به روزرســاني تا انقراض آن در برمي گيرد
همچنين داراي قابليت مديريت ســاختار سايت، 
شــيوه نمايش صفحات و ارتباط آنها با منوهاست. 
به عبارت ساده تر CMS نرم افزاري است براي توليد 

وب سايتي حرفه اي. 
اســتفاده از CMS به جاي روش قديمي صفحات 
ثابت از لحاظ تجاري و اقتصادي مزاياي بسيار زيادي 

دارد، از جمله: 
- صرفه جويي در زمان براي ايجاد و به روزرســاني 

صفحات وب
- سازگاري و استحكام بيشتر

- راهبري )navigation( پيشرفته
- انعطاف پذيري بيشتر

- كنترل نامتمركز سايت
- امنيت بالاتر وب سايت

- كاهش ورود اطلاعات تكراري
- كاهش چشمگير هزينه هاي نگهداري

در زير برخي از قابليت هايي كه براي يك CMS لازم 
است و حتما قبل از اتخاذ تصميم نهايي براي استفاده 

از آن بايد در نظر گرفته شود، آمده است: 
- چه سرويس ها و خدماتي ارائه مي كند. مثلا براي 

تهيه backup مرتب از مطالب
- محدوديت هاي سخت افزاري و شبكه

- سيستم هاي عاملي كه CMS با آنها سازگار است 
- از چه web-server هايي پشتيباني مي كند؟

 plug-in آيا بازديدكنندگان سايت شما، نرم افزار يا -
ديگري نياز دارند؟

- CMS از چه مرورگرهايي پشتيباني مي كند؟
- امكان ورود و خروج اطلاعات از سيستم به برنامه 

ديگر چگونه است؟
- راهنمــا و document هاي ارائه شــده چقدر 
نياز شــما را براي تماس با بخش پشتيباني كاهش 

مي دهد؟

مفاهيم کسب و کاری

كارآفريني اجتماعي چگونه است؟
بيل گيتس، شــجريان، پرويز پرستويي، 
اســتيو جابز، علي دايي، مارك زاكربرگ 
يا مرسدس بنز، سوني، هاكوپيان و... همه 
اسامي آشنايي هستند كه تداعي كننده 
موفقيت، اعتبار و تاثير اقتصادي اجتماعي 
مثبت هســتند. اين برندهــای تجاري و 
شخصي ويژگي هاي مشترك زيادي دارند 
كه يكي از مهم ترين آنها صرف بخشي از درآمد و اعتبار خودشان در زمينه 
فعاليت هاي خيريه و عام المنفعه اجتماعي اســت. اين اقدام آنها علاوه بر 
اينكه به محبوبيت، اعتبار و درآمد آنها مي افزايد، به حل يا كمتر شــدن 
يك معضل اجتماعي مانند بيكاري، فقر، بيماري، مسائل محيط زيست و... 
مي انجامد. در نگاه اول تاثيرگذار بودن در اين سطح، مستلزم توانايي مالي و 
اعتباري قابل توجهي است اما آيا راهي هست كه يك نفر بخواهد بدون اينكه 
به اندازه افراد ذكر شده محبوبيت و درآمد داشته باشد، همان تاثير اجتماعي 
مثبت را ايجاد كند؟ البته كه هســت و آن كارآفريني اجتماعي است. اين 
سبك از كارآفريني علاوه بر كسب درآمد و محبوبيت براي كارآفرين، به او 
توانايي مي دهد تا از خلاقيت و ايده هاي خود درجهت رفع يا سبك تر شدن 
يك معضل اجتماعي اســتفاده كند. »كارآفرين اجتماعي كسي است كه 
يك مشكل اجتماعي را تشــخيص داده و از مفاهيم كارآفريني در جهت 
سازماندهي، ايجاد و مديريت ســرمايه براي ايجاد تغيير مثبت اجتماعي 

استفاده مي كند.«

كارآفرين اجتماعي به معني ايجاد خيريه و انجام كار رايگان 
نيست

 گاهــي در كارآفريني اجتماعــي اينگونه برداشــت اتفــاق مي افتد كه 
يك كسب وكار صرفا با انجام كار رايگان و خيريه شروع و ايجاد شود، خير، 
اين طرز فكر درباره كارآفريني اجتماعي اشتباه است. كسب درآمد بايد يكي 
از مهم ترين شاخصه هاي شروع يك فعاليت كارآفريني باشد. در كارآفريني 
اجتماعي به دو موضوع كلي مهم بايد توجه داشت؛ اول مشكلي كه قرار است 
ايده كارآفرين آن را حل كند و دوم، سود و بازدهي مالي كه از آن كسب وكار 
به دست خواهد آمد. اين سبك از كسب وكار بسته به نوع ايده مي تواند در 
سطوح و ابعاد مختلف اجرا شود؛ از يك كسب وكار كوچك خانگي گرفته تا 

سازمان ها و شركت هاي بزرگ ملي و بين المللي. 
براي مثال مي توان به دو سايت جالب هماتيا يا پروانه  اشاره كرد كه با ايجاد يك بستر 
تجاري اينترنتي، علاوه بر كمك به هنرمندان و افراد زيادي كه در منزل كار مي كنند، 
خودشان نيز از كنار اين فعاليت سود برده و رشد مي كنند. اينترنت يكي از بهترين 
و زود بازده ترين بسترهاي كسب وكار بر پايه كارآفريني اجتماعي است. براي اين 
منظور ابتدا يك معضل و مشكل اجتماعي را پيدا كنيد، سپس با يك ايده خلاقانه 
از اصول كارآفرين و ابزارهاي تحت وب براي رفع آن استفاده كنيد. در كارآفريني 
اجتماعي مي توانيد به مسائل مختلفي بپردازيد، مواردی مثل كودكان كار، اعتياد، 
طلاق و... يا موارد ساده و مهمي مثل پايين بودن سرانه مطالعه، فرهنگ شهروندي، 
تغذيه و موارد گسترده تر مثل محيط زيســت، مصرف انرژي و ترافيك. فراموش 
 نكنيد ايده  شــما در برخي از موارد، بايد در چارچوب قوانين ســازمان متولي آن

 اجرايي شود. 

مزاياي كارآفريني اجتماعي
1- تامين سرمايه

براي كارآفريني اجتماعي به دليل اهميت و تاثير فعاليت بهتر و سريع تر 
مي توان سرمايه گذار پيدا كرد. جمع سپاري يكي از بهترين گزينه هاي تامين 

سرمايه براي اين بخش است. 
2- جلب همكاري نهادها و سازمان ها

وقتي ايده خوب و قوي در زمينه كمك به معلولان يا فرهنگ ترافيك داشته 
باشيد، نهادهاي مربوطه خيلي سريع تر با شما همكاري مي كنند تا زماني 

كه يك كسب وكار عادي داشته باشيد. 
3- تشكيل تيم  

همانند دو  مورد قبل به دليل ماهيت فعاليت انسان دوستانه و اجتماعي، 
امكان جذب نيروي انساني داوطلب به عنوان هم تيمي وجود دارد، البته اين 

مورد نبايد به عنوان يك اصل ثابت درنظر گرفته شود. 
4- رشد سريع

كارآفريني اجتماعي معمولا مخاطبان زيادي را تحت پوشش قرار مي دهد، 
همين امر مي تواند به عنوان يك پتانسيل بالقوه به رشد سريع كسب وكار 

شما كمك كند.

آگاهی

توزيع اطلاعات كنيد
در بسياري از سازمان ها مي شود گفت كه تقريبا هيچ كس درست و حسابي خبر 
ندارد كه در سازمان چه خبر اســت.   اطلاعات يعني قدرت و بعضي از مديران از 
اطلاعات و به ويژه كنترل اطلاعات استفاده مي كنند تا مطمئن شوند كه در سازمان 

از همه مطلع ترند و به اين وسيله موقعيت خود را تحكيم مي كنند. 
در عوض بعضي ديگر از مديــران از برخوردهاي اجتماعي گريزانند و طبيعتا از 
ارتباط با كارمندان شان هم پرهيز مي كنند و بهانه مي آورند كه خيلي گرفتارند 
اما در واقع هيچ تلاشي هم نمي كنند تا با روال منظمي، اطلاعات را به كارمندشان 
منتقل  كنند.  دليل اين عدم ارتباط با كارمندان هر چه باشد، بدانيد توزيع گسترده 

اطلاعات در سراسر ســازمان از طريق روش 
ارتباطي صحيح، براي سلامت سازمان امروز 
بسيار ضروري است. كارمندان بايد اطلاعات 
را در اختيار داشته باشــند تا در دورترين و 

پايين ترين سطوح سازمان هم قادر 
به تصميم گيري صحيح و به موقع 

 و بدون تاييــد مقام هاي 
بالاتر باشند. 
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مهارت های ارتباطی

معيارهاي سنجش قدرت مديريت شما خيلي 
هم ساده نيستند. با اين حال براساس اظهارنظر 
كارشناسان و تحقيقات به عمل آمده، نشانه هايي 
وجود دارند كه اگر ويژگي هاي شخصيتي شما 
براساس آنها تعريف شوند يعني اينكه شما قابليت 
تبديل شدن به يك مدير و رئيس موفق را داريد. 

در اين مطلب 7 نشانه از اين فاكتورها ذكر شده كه 
اگر با خصوصيات شخصيتي شما منطبق باشند 

يعني شما لايق رئيس بودن هستيد.

1- به طور كلي مثبت هستيد
تحقيقاتي كه در ســال 2015 انجام شــده، 
نشــان مي دهد افراد شــاد مي توانند مديران 

تاثيرگذارتري باشند. 
اين افراد به طور گسترده از توانايی هاي تغييرات 
مديريتي آگاه هستند و قدرت ارائه آنها را دارند. 
اين بدان معني است كه آنها در دادن انگيزه به 
تيم تحت مديريت خود توانا هستند و مي دانند 
چطور افراد يك گروه را بــه لحاظ ذهني براي 
فعاليت بهتر تحريك كنند و براي آنها الهام بخش 
باشند. براساس اين تحقيقات مثبت بودن فاكتور 
به مراتب تاثيرگذارتري نسبت به برون گرايي در 
مديريت است. اين يك ويژگي خاص است كه ما به 

ويژه در مديران موفق آن را مي بينيم. 
البته اين بدان معنا نيست كه شما اگر مي خواهيد 
مدير لايقي باشيد همواره در تيم كاري خود به 
همه لبخند بزنيد اما به طور كلي مثبت بودن يكي 
از ويژگي هايي است كه براي انتخاب يك مدير 

مي تواند كارآمد باشد. 

2- از تغييرات نمي ترسيد
به نظر مي رسد مديران جوان تر نسبت به 

هم ترازان مسن تر خود 
تاثيرگذاري بيشتري 

دارند. اين موضوع براساس تحقيقي كه روي بيش 
از 65 هزار مدير توسط مشاوره توسعه مديريت 
انجام و هدايت شده )زانگر، فولكمن( به اثبات 
رسيده است. اين تحقيق مي گويد مديران جوان تر 
به جهت تجربه كمتر خيلي بيشتر درباره تغييرات 
و پيشنهاد آنها خوش بين هستند. در واقع اين 
مديران جوان تر هســتند كه قهرمان تغييرات 

ناميده مي شوند. 

3- يك حوصله  سر بر خوب هستيد
به لحاظ تكنيكي دربــاره بلوغ عاطفي صحبت 
مي كنيم، بدين معنا كه فرد به لحاظ احساسي به 
ثبات، سازگاري و وظيفه شناسي رسيده  است. در 
دنيا بهترين مديران آنهايي هستند كه بيشتر از 
اينكه هيجان داشته باشند ثبات دارند، بيش از 
اينكه بي نظم باشند سازگار هستند و در عين حال 
مودب و متفكر هستند. شــايد به همين دليل 
است كه مديرعامل گوگل، ســاندرا پيچاي از 
موفق ترين مديران دنيا به حســاب مي آيد. او 
مديري است كه مثلا در مقايسه با استيو جابز، 
 خودش كمتر در مركز توجهات قرار گرفته و دور 
از هياهو تيم تحت مديريتش را كنترل كرده است. 
شايد اين افراد به جهت غلبه قدرت سازگاري بر 
هيجان كمي حوصله سر بر باشند اما قطعا مديران 

موفق تري هستند. 

4- درستي و راستي نشان مي دهيد
به گفته روانشناسان، يكي از فاكتورهاي 

تاثيرگذار در قدرت مديريت درستي و 
راستي است. رفتار كردن به روش 

غيراخلاقي كه ناخودآگاه ضد توليد و بازدهي 
است، بالاخره يك مدير و تيم تحت مديريتش را 

به ورطه نابودي مي كشاند. 
آناليز مديران و بازدهي آنها در طول ســال ها 
براساس نظر كارمندان شان نشان مي دهد آن 
دسته از مديراني كه طبق نظر كارمندان خود از 
درصد راستي بالايي برخوردارند طي چند سال 
بازدهي 9.4 درصدي داشته اند، در حالي كه ديگر 
دســته مديران كه درصد راستي شان كم بوده 
است فقط 1.9 درصد برگشت داشته اند. مديران 
درستكار خودشان را در همه چيز شريك مي دانند 
و مي خواهند مورد ســوال و انتقاد قرار بگيرند. 
آنها موشكافي مي كنند و البته به كارمندان شان 
اين شانس را مي دهند كه كار خودشان را انجام 
بدهند، به جاي اينكه كار آنها را به نتيجه برسانند. 

5- سخت كار مي كنيد
نتيجه سال ها تحقيقات نشان مي دهد وجدان 
كاري يا گرايش براي برنامه ريزي و سختكوشي 
يكي از فاكتورهاي برجســته شخصيتي براي 

رسيدن به موفقيت است. 
همچنين مروري بر مطالعات سال 2002 نشان 
مي دهد بعد از برون گرايي، وجدان يكي ديگر از 

فاكتورهاي ظهور شخصيت مديريتي است. 
بدين ترتيب مشخص است كه براي تبديل شدن 
به يك مدير قابل، وجدان كاري بيش از ســاير 

شاخص هاي ديگر حائز اهميت است. 

6- قدرت ترسيم چشم انداز آينده را داريد
نتيجه ديگري از تحقيقــات )زانگر_فولكمن( 
مي گويد يكي از مهم ترين شاخصه هاي 
تبديل شدن به يك مدير نوگرا و خلاق 
توانايي ترسيم چشم اندازي از 
است،  آينده 
با اين حال 

توسعه و اجراي يك چشــم انداز در حرف زدن 
بسيار راحت تر از عمل كردن است. 

در مشــاوره هاي مديريتي، يكي از مشكلاتي 
 كه برخي مديران با آن مواجه هســتند فقدان
 يك چشم انداز يا نمايي از آينده است. در واقع 
برخي از آنها اين قدرت را ندارند كه تصويري از 
آنچه بايد باشد، براي كارمندان خود ترسيم يا 
مجسم كنند تا آنها بتوانند شرايط را همانطور كه 

هست، درك كنند. 
با اين حال يكي از استراتژي هايي كه مديران بنا 
بر مشاوره كارشناسان مي توانند از آن استفاده 
كنند »ايده بزرگ« ناميده مي شود. در واقع يك 
 مدير بايد يك بيانيه بلند با محتوايي پيچيده را به 
يك بيانيه فوري فوتي كه حداكثر در 25 كلمه يا 
حتي كمتر خلاصه مي شود، جمع كند و چشم انداز 

خود را به اين طريق به ديگران منتقل كند. 
اين بيانيه مختصر و مفيد شامل سه بخش است: 

پيشنهاد، نتيجه و سود. 

7- به همكاران تان احترام مي گذاريد
براساس تحقيقي روي نزديك به 20 هزار كارمند 
در سرتاسر جهان مهم ترين قابليت مديريت براي 

كارمندان »احترام« است. 
اين تحقيق )منتشر شــده در هاروارد بيزنس 
ريويو( مي گويد كارمنداني كــه به آنها احترام 
گذاشته مي شود نســبت به آنهايي كه از اين 
احترام بهره مند نيســتند، 55 درصد بيشتر 
درگير كار مي شوند و 1.1 برابر بيشتر به ماندن و 
همكاري با سازمان خود تمايل دارند. در همين 
تحقيق 54 درصد كارمنــدان گفته اند احترام 
هميشگي را از طرف روسا و مديران خود دريافت 
نمي كنند. در همين راستا اين تحقيق به مديران 
پيشنهاد مي كند فرهنگ احترام را به عنوان يك 
سابقه تمدني خلق كنند تا از آن در طول فرايند 
استخدام كارمندان و ارزيابي و بررسي عملكردها 

به عنوان يك فاكتور استخدامي بهره ببرند. 
منبع: بيزينس اينسايدر

آيا  لياقت  رئــــيس  بودن  را  داريد؟

مهارت های مدِيريتي

با وجود تلاش هاي جاري بسياري از مديران براي آنكه 
خلافش را ثابت كنند اما بايد بگويم كه شما نمي توانيد 
همه كارها را خودتان انجام دهيد و حتي اگر بتوانيد، 
باز هم انجام همه كارها توسط خودتان موثرترين روش 

براي استفاده يك مدير از استعدادهايش نيست. 
شايد شما بهترين متخصص فني ايران باشيد اما وقتي 
مدير واحد فني مي شويد، كارتان عوض مي شود. ديگر 

وظيفه نداريد اقدام به تعميرات ماشين آلات 

كنيد، بلكه بايد بر كارگروهــي از متخصصان مديريت 
كنيد. وقتي به كارمندان تفويض اختيار مي كنيد، حجم 

كاري كه از دست تان برمي آيد را چند برابر مي كنيد. 
اگر پروژه اي را كه ظاهــرا غيرممكن به نظر 

مي رسد، بين 12 نفر تقسيم كار كنيد، 
آن وقت مي بينيد كه كاملا شدني است. 

با تفويض اختيار، همچنين فرصت هايي براي بهبود كار 
كارمندان و رشد توانايي آنها ايجاد مي كنيد. هر گاه كار 
جديدي را مي پذيريد، از خودتان بپرســيد كه آيا يكي از 

كارمندان تان مي تواند اين كار را به جاي شما انجام دهد؟
@PracticalManagement

تفويض اختيار ابزار قدرت شماست


